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توسعه زمانی محقق می شود که همه پای کار بیایند و کمک کنند تا این امر 
سریع تر اتفاق بیفتد، اما گاهی مردمی که خواهان توسعه شهر هستند، 
همکاری لازم را ندارند و تنها انتظارات باقی می ماند. به گزارش ایســنا، 
شهرکرد مرکز چهارمحال و بختیاری شهری که در آن از سال های گذشته 
دغدغه های فراوانی برای توســعه وجود داشت و عملا اتفاق جدیدی را 
شاهد نبودیم.  اکنون بعد از گذشت سال ها، طرح توسعه ترافیک شهرکرد 
به تصویب رســیده و راهکارهایی برای توســعه یافتن شهر در آن طرح 
گنجانده شده، طرح هایی که نتیجه مطالعات و تحقیقات صورت گرفته 
است. چند روزی است شهرداری شهرکرد تجهیز کارگاه احداث روگذر را 
در چهار راه طالقانی انجام داده و مشــغول به کار است، روزهای ابتدایی 
است و باید حوصله به خرج داد که با برنامه های صورت گرفته کار پیش 
رود، تنها لازم است مردم همکاری کنند تا طرحی که پیش بینی اتمام ۹ 
ماهه برایش بوده به پایان برسد و تا حدودی مشکل ترافیک طالقانی به 
کاشانی برطرف شود. اگر توسعه ای در جای جای شهرهای کشور اتفاق 
افتاده به لحاظ تصمیم گیری های درست و به موقع مسئولان و همراهی 
مردمی بوده که خواهان توســعه بوده اند، در غیر ایــن صورت اگر مردم 

همراهی نکنند توسعه بسیار دیر اتفاق می افتد.

شهر نیازمند تغییر و توسعه است
محمدحسین واحدیان، شهردار شهرکرد در گفت وگو با ایسنا با اشاره به 
اینکه برای شهر، داشتن همه امکانات لازم است، اظهار کرد: مهم ترین 
معضلی که در شهر شهرکرد وجود دارد بحث ترافیک است، یعنی شهر 
نیاز به برنامه ای برای رفع ترافیک دارد، به جرات می توان گفت از سال ۹۰ 
تاکنون به جز بازگشایی کاشانی شرقی اتفاقی در شهرکرد نیفتاده است.

وی افزود: باید در این راستا تصمیم گیری هایی می کردیم که خوشبختانه 
طرح جامع ترافیک شهرکرد تصویب شد، طرحی که مشاور آن در سال ۹۶ 
انتخاب و سال ۹۸ قراردادی منعقد شد که مشاور طرح، همه مشکلات 
و آسیب ها از جمله ورودی ، خروجی، گره های ترافیکی را رصد و بررسی 
کرده است، یعنی برداشت های میدانی توســط مشاور انجام و در سال 
۱۴۰۱ بعد از سه سال بررســی، تحقیق و مطالعه آسیب شناسایی هایی 
انجام و راهکارهای مختلف ارائه شــده اســت. واحدیــان ادامه داد: 
راهکارهای مشاور در شورای ترافیک شهرستان، شورای ترافیک استان به 
همراه اعضای مختلف بررسی و تائید و به وزارت کشور ارسال شد، طرحی 
که طی جلسات مختلف و بازدیدهای صورت گرفته مصوب و به شهرستان 
ارسال شده است. وی افزود: طرح جامع ترافیک شهرکرد سلیقه شخص 
خاصی نیست بلکه آن چیزی است که از سطح وزارت کشور به دست ما 
در شهرستان شهرکرد رسیده است. شهردار شهرکرد گفت: بیان می شود 
که پروژه تقاطع غیرهمســطح طالقانی به کاشــانی همچون برج های 
دوقلو متوجه ضررهایی خواهد شد، باید بگویم برج های دوقلو تصمیم 
شهردار و شورای شهر بوده است که به تصویب خودشان رسیده، در حالی 
که پروژه هایی که قرار است انجام شــود مربوط به طرح جامع ترافیک 
شهرکرد بوده و در سطح کشور به تصویب رســیده است. وی ادامه داد: 
در طرح جامع بیان شــده که برای رفع مشکلات شهری چندین راهکار 
باید اجرایی شود که اولویت ها با تعریف بازه های زمانی مشخص شده 
است، یکی از راهکارها بازگشایی معابر شهری است، از طرفی بازگشایی 
کمربندی جنوب شــهرکرد، اتصال تپه باباولی به بلــوار جهاد و انتهای 
فرهنگ و ... جزئی از کارهایی است که در بازگشایی معابر اصلی در آن 
نقشه راه بیان شده است، همچنین تعریض برخی از معابر تاثیرگذار از 
دیگر راهکارها بوده که عملیات اجرایی آغاز شده است. واحدیان به ایجاد 

پارکینگ عمومی در سطح شهر اشاره کرد و گفت: برای ایجاد پارکینگ های 
عمومی در برخی از نقاط شهر نیاز به تملک بود که این کار انجام و مابقی 
در دستور کار قرار دارد. وی ساماندهی پارک حاشیه ای، پایش تصویری 
و هوشمندســازی تقاطع ها، احداث جاده ســلامت، اصلاح و تعریض 
پیاده روها در مکان های پرتردد را از دیگر راهکارها دانست و توضیح داد: 
همه آن ها در حال انجام و به نوبت پیاده ســازی خواهد شد. واحدیان 
اضافه کرد: یکی از راهکارها در طرح جامع تقاطع های غیرهمسطح است 
که از تقاطع های پیش بینی شده سه تقاطع از جمله طالقانی کاشانی، 
میدان معلم، بوعلی سینا به کمربندی ۱۵ خرداد در شهر و چندین تقاطع 
در حاشیه شهر است. شــهردار شــهرکرد گفت: اولویت احداث روگذر 
طالقانی به کاشانی است زیرا آن نقطه نیاز به تملک نداشته و اجرا راحت تر 
و سریع تر نیز به نتیجه می رسد، کما اینکه دو تقاطع دیگر که باید در سطح 
شهر انجام شــود نیاز به تملک دارند. وی در خصوص قطع درختان در 
محدوده معلم و حتی خیابان کاشــانی، بیان کرد: اگر درختی قطع و یا 
جابجا می شود در کمیســیون ماده هفت مطرح و با بازدید کارشناسان 
باتوجه به قدمتی که داشته اقدامات لازم انجام شد، البته به دلیل بهسازی 
که نیاز شهر بوده مجبور بودیم درختان را حذف کنیم، گرچه برخی درختان 
امکان جابجایی به کمربندی را داشتند. واحدیان ادامه داد: متاسفانه به 
دلایل مختلف طبیعی از جمله تغییر اقلیم و کمبود آب و دلایل غیرطبیعی 
به دلیل بی تدبیری ما مدیران، کنار درختان سیمان و یا بلوک فرش انجام 
شده است که این کار باعث شده درخت از بین برود، در حالی که در خیابان 
کاشانی برای هر درخت حتی جایی که درخت قطع شده باکسی قرار داده 
شده و مجددا درختانی چندین ساله کاشته خواهد شد که به نوعی جبران 
صورت گیرد. وی تاکید کرد: گاهی برای اینکه توسعه ای در شهر صورت 
گیرد مجبور به انجام چنین کارهایی هستیم، البته امسال قرار است در 

محله های مختلف شهر به مساحت ۳۰ هکتار درخت کاشته شود. شهردار 
شهرکرد افزود: روگذر طالقانی به کاشانی اولویت ما در طرح جامع بوده 
که باید در سال ۱۴۰۳ انجام می شد، در حالی که برای عقب نماندن از طرح 
جامع، این کار آغاز شده است. وی در ادامه با تاکید بر اینکه برای یک بار 
باید شهر تغییر کند و اگر این کارها را انجام ندهیم اتفاقی نخواهد افتاد، 
تصریح کرد: باید نگاه ها تغییر کند و تحرکی برای رفع ترافیک انجام شود، 
در شرایطی که همه از ترافیک نالان هســتند، اکنون که این کار در حال 
انجام است باید همه همت کنند تا به سرانجام برسد. واحدیان در ادامه 
بیان کرد: اگر مسیر جایگزین مناسبی برای تقاطع طالقانی به کاشانی 
وجود داشــت قطعا نیازی به ایجاد تقاطع غیرهمسطح هم نبود، گرچه 
تنها تمرکز بر تقاطع نیست و تعریض ها، اصلاحات و ... را در شهر به صورت 
همزمان انجام می دهیم، کارهای تلنبار شــده سال های گذشته شروع 
شده که فرصت و کمک مردم را می طلبد، همانطور که کمربندی ۱۵ خرداد 
پس از ۳۰ سال انجام شد این اقدامی که آغاز شده نیز انجام خواهد شد. 
شهردار شهرکرد گفت: طبق پیش بینی ها قرار است تقاطع غیرهمسطح 
طالقانی به کاشانی ۹ ماهه به پایان برسد که همه جوانب برای طرح لحاظ 
شده است، اکنون با شرایط سرمای شــهرکرد کار پیش خواهد رفت و 
روزهای آتی روزشمار این روگذر در سطح شهر نصب می شود. واحدیان 
خاطرنشان کرد: هر اتفاقی که منجر به توسعه و آبادانی شهر شود، اندکی 
نارضایتی مردم را به دنبال دارد، بنابراین برای توسعه شهر لازم است مردم 
نیز در کنار مسئولان باشند، برخلاف فشارهایی که متوجه ما می شود هر 
اقدامی انجام می دهیم در راستای توسعه شهر است و تنها نیاز به همراهی 
داریم، گرچه مردم همراهند و گروه اندکی از مردم به دلایل گوناگون بی 
انصافی هایی می کنند، اما باید کمک کنیم، پای کار بایســتیم و سرعت 

عمل دهیم تا کاری که شروع شده انجام شود.

آیاگرهترافیکیشهرکردبااحداثروگذررفعمیشود؟

دغدغه ای از دل سال های دور
اجرای گشت نظارتی ویژه شب یلدا در 

آذربایجان شرقی
به همت ســازمان صمت و اداره کل تعزیرات حکومتی، گشت 
نظارتی ویژه شب یلدا در آذربایجان شــرقی در حال اجراست. 
یوسف پایدار، معاون نظارت و بازرسی اداره کل صمت آذربایجان 
شرقی در این خصوص گفت: همزمان با سراسر کشور طرح ویژه 
نظارتی شب یلدا در اســتان با نظارت سازمان صمت و اداره کل 
تعزیرات حکومتی با مشارکت اتاق اصناف تبریز و اتحادیه های 
صنفی از ۱۷ تا ۳۰ آذرماه در حال اجرا است. حضرتی، مدیر کل 
تعزیرات حکومتی آذربایجان شــرقی نیز گفــت: در این طرح 
واحدهایی که اقلام آنها مشمول سبد خانوار محسوب می شوند 
مورد رصد و پایش قرار می گیرند و مردم هم می توانند شکایات 
خود را در خصوص گرانفروشــی، عدم صدور فاکتور و عدم درج 

قیمت ها با شماره ۱۲۴ تماس گرفته و اعلام کنند.

مدیرکل کمیته امداد آذربایجان شرقی خبر داد

شوق زیارت ۵ هزار مددجوی آذربایجان 
شرقی برآورده می شود

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( آذربایجان شرقی گفت: 
۵ هزار نفر از مددجویان تحت حمایــت کمیته امداد آذربایجان 
شرقی از ۲۴ تا ۲۷ آذر ماه به مشهد الرضا)ع( اعزام می شوند. 
غلامعلی ملامهدی در گفت وگو با خبرنگاران با اشاره به برگزاری 
کاروان شوق زیارت اظهار داشت: همچون سنوات گذشته کمیته 
امداد آذربایجان شــرقی برای برآورده کردن اشــتیاق دل های 
مشتاق به ســوی حرم حضرت رضا)ع(، گام برداشته و ۵ هزار 
مددجو به بارگاه امام رئوف اعزام می شــوند. وی با بیان اینکه 
تشرف ۵ هزار نفر از مددجویان تحت پوشش با همکاری آستان 
قدس رضوی و خیرین، یکی از برنامه های مهم فرهنگی است، 
افزود: این حرکت معنوی نه تنها فرصتی برای زیارت بارگاه امام 
هشتم شیعیان توسط دلشکســتگان از طبقه محروم جامعه 
است، بلکه نشــان از همبســتگی و همراهی خیرین و مردمی 
دارد که هزینه های این ســفر معنوی را تأمین کرده اند. مدیرکل 
کمیته امداد آذربایجان شــرقی گفت: این زائران ۲۴ آذرماه از 
سطح استان به مشهد اعزام می شوند و در طول سه شبانه روز 
برنامه های فرهنگــی و زیارتی در  رواق هــای دارالهدایه و امام 
خمینی)ره( حرم رضوی با حضور ســخنرانان و مداحان برگزار 
می شود. وی خاطر نشان کرد: کاروان شوق زیارت کمیته امداد 
آذربایجان شرقی در طول سنوات گذشته همواره به عنوان یکی 
از برنامه های ماندگار فرهنگی این نهاد بوده و با حضور این حجم 
از محبین دلشکســته اهل بیت در مشهد الرضا، صفای خاصی 
در حرم مطهر متجلی می شود. به گزارش ایسنا به نقل از پایگاه 
اطلاع رسانی کمیته امداد، ملامهدی یادآور شد: کاروان امسال 
به یاد شهدای خدمت به ویژه شهیدان آیت ا... آل هاشم و دکتر 
مالک رحمتی نماینده ولی فقیه و اســتاندار سابق آذربایجان 

شرقی اعزام می شود.

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان خبر داد

ساخت چهار هزار و ۲۲۱ واحد نهضت ملی 
مسکن در آذربایجان شرقی

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی اســتان از ساخت چهار 
هزار و ۲۲۱ واحد نهضت ملی مسکن توسط بنیاد مسکن انقلاب 
اسلامی استان در ۶۷ شــهر زیر ۱۰۰ هزار نفر جعیت آذربایجان 
شرقی خبر داد. حجت اله ســروری در گفت وگو با خبرنگاران 
اظهارکرد: بنیاد مسکن متولی ســاخت واحدهای نهضت ملی 
مسکن در شهرهای زیر ۱۰۰ هزار نفر جمعیت است. وی با اشاره 
به اینکه تعداد ۱۱ هزار و ۲۵۹ نفر متقاضی واجد شرایط واحدهای 
نهضت ملی مسکن در شهرهای زیر ۱۰۰ هزار نفر جمعیت استان 
وجود دارد، افزود: زمین مورد نیاز برای ساخت پنج هزار و ۲۴۵ 
واحد از طرف اداره کل راه و شهرسازی استان تامین شده و برای 
ساخت شش هزار و ۸۶۱ واحد دیگر، نیازمند تامین و تخصیص 
زمین هستیم.  سروری تعداد متقاضیان دارای واریزی بالای ۴۰ 
میلیون تومان را چهار هزار و ۲۳ نفر و متقاضیان دارای واریزی 
۴۰ میلیون تومان فاقد زمین را ۱۵۵ نفر اعلام کرد.  وی از تعریف 
پروژه برای پنج هزار و ۸۶ واحد نهضت ملی مسکن در شهرهای 
زیر ۱۰۰ هزار نفر جمعیت استان خبر داد و گفت: تعداد واحدهای 
شروع شده سه هزار و ۲۵۹ مورد است که یک هزار و ۶۷۷ واحد 
در مرحله اســکلت و ســقف، ۷۱۰ واحد در مرحله سفت کاری، 
۴۳۶ واحد در مرحله نازک کاری و ۴۰۹ واحد در مرحله کارهای 
پایانی قرار دارد.  به گزارش ایســنا به نقل از روابط عمومی بنیاد 
مسکن انقلاب اسلامی آذربایجان شرقی، وی افزود: از پنج هزار 
و ۸۶ واحدی که برای آنها پروژه تعریف شــده، یک هزار و ۴۸۱ 
واحد بنیادساخت، سه هزار و ۵۹۰ واحد گروه ساخت و ۱۵ واحد 

خودمالک است.

اخبار

معاون توسعه مدیریت و ســرمایه انسانی سازمان مدیریت و 
برنامه ریزی خراسان شــمالی گفت: در ۲۲ دستگاه مشمول 
بودجه استانی در خراسان شمالی، ۳۳ درصد پست ها خالی 
است. حســین فرجی در گفت و گو با ایســنا، اظهار کرد: برای 
دستگاه های غیرمشمول بودجه استانی ۴۰ درصد پست های 

دستگاه ها خالی هستند.
وی افزود: با این وجود خراسان شــمالی از میانگین کشوری 
عقب تر نیست، اما دستگاه های اجرایی برای تکمیل پست های 

سازمانی خود باید تلاش کنند.
فرجــی ادامــه داد: پســت های بلاتصدی دســتگاه هایی که 
بیشــترین پســت خالی را دارند و باید این دستگاه ها تلاش 
کنند تا مجوز جذب نیروی انســانی را بگیرند شامل دانشگاه 
علوم پزشکی خراسان شمالی با ۴۰ درصد پست خالی، علوم 
پزشکی اسفراین با ۳۹ درصد پست بلاتصدی، دانشگاه بجنورد 
با ۵۰ درصد پست خالی، سازمان جهاد کشاورزی با ۳۸ درصد 
پست بلاتصدی، دانشگاه کوثر با ۶۶ درصد بلاتصدی و اداره کل 

بهزیستی با ۳۰ درصد پست خالی است.
وی بیان کرد: از ابتدای امســال تاکنون چندیــن دوره آزمون 
استخدامی برگزار شده که با برگزاری این آزمون ها تا حدودی 

کمبود نیرو بخصوص در آموزش و پرورش مرتفع شده است.
وی ادامه داد: بیشترین ســهمیه این آزمون برای استانداری 
خواهد بود که البته آب و فاضلاب، تعزیرات، تبلیغات اسلامی و 

... نیز در آن جذب نیرو خواهند داشت.

استانداربوشهر:

اطلس سرمایه گذاری استان بوشهر تدوین و 
به روزرسانی می شود

استاندار بوشهر خواستار تدوین و به روزرســانی اطلس سرمایه گذاری 
استان بوشهر شد و افزود: این اطلس با مشورت نخبگان بخش خصوصی 
و منطبق بر اسناد بالادستی و برنامه هفتم توسعه تدوین خواهد شد. به 
گزارش ایسنا، ارسلان زارع در نشست با هیات نمایندگان اتاق بازرگانی، 
صنایع، معادن و کشاورزی گفت: دکتر پزشــکیان رئیس جمهور تاکید 
ویژه ای بر حمایت از بخش خصوصی دارد و در استان بوشهر نیز اینجانب 
همین رویکرد دارم و در این راستا نهایت توان خود را به کار می گیرم. وی 
افزود: بدون تردید در فضای همکاری و همدلی و با انسجام می توانیم بر 
چالش ها و مشکلات مردم به ویژه مرتبط با بخش خصوصی فائق بیاییم 
و این مهم نیازمند استفاده بهتر و موثرتر از ظرفیت ها و مزیت های استان 
است. استاندار بوشــهر با تاکید بر لزوم تعامل مثبت و سازنده مدیران 
استان با بخش خصوصی خاطر نشان کرد: بوشهر پیشینه تاریخی در حوزه 
تجارت و بازرگانی بویژه تجارت دریامحور دارد که حمایت از این بخش و 
توسعه  زیرساخت های موجود برای تسهیل صادرات و واردات مورد تاکید 
قرار دارد. زارع تصریح کرد: توسعه خط ریلی، توسعه  بزرگراه های منتهی 
به استان و بهبود امکانات بندری و دریایی بویژه در پهلوگیری کشتی های 

بزرگ از مطالبات بخش خصوصی است . 

مدیرکل انتقال خون استان خبر داد:

 تداوم پویش اهدای خون مهر فاطمی
در ایلام تا ۲ دی

مدیرکل انتقال خــون ایلام به آغاز پویش اهــدای خون مهر فاطمی 
در این استان اشاره کرد و گفت: این پویش تا ولادت حضرت فاطمه 

زهرا)س( ادامه دارد.
دکتر »لیلی عاصم آبادی« در گفت وگو با ایســنا، با بیان اینکه پویش 
اهدای خون مهر فاطمی به مناســبت شهادت حضرت زهرا )س( در 
سطح پایگاههای انتقال خون در حال برگزاری است، اظهار کرد: این 
پویش با شــعار »بانوی ایرانی، نبض زندگی و اهــدای خون« برای 
حضور و افزایش مشارکت بانوان اهداکننده خون در نظر گرفته شده 

است.
وی با اشاره به اینکه این پویش از ۱۵ آذر شروع شده و تا ۲ دی، برقرار 
اســت، افزود: اهدای خون مادران در هر خانواده می تواند زمینه ساز 

حضور سایر اعضای خانواده برای اهدای خون باشد.
مدیر کل انتقال خون اســتان ایلام با تاکید بر اینکه افزایش اهدای 
خون بانوان، یکی از برنامه های مهم ابلاغی سازمان انتقال خون است، 
تصریح کرد: امیدواریــم بتوانیم با برنامه ریزی هــای صورت گرفته 
شــاهد حضور هر چه بیشــتر بانوان در پایگاه های انتقال خون برای 

اهدای خون و نجات جان بیماران باشیم. 

۳۳ درصد پست های خالی در ۲۲ 
دستگاه مشمول بودجه استانی در 

خراسان شمالی
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با ورود موج ســرما به کشــور، مصرف گاز طبیعی در بخش خانگی و 
تجاری به طرز چشمگیری افزایش یافته و شرایطی بی سابقه را رقم 
زده است. تاجایی که میزان مصرف در آذرماه امسال به حدی رسیده 
که با مقدار مصرف در بهمن ماه سال گذشته برابری می کند. موضوعی 
که موجب شده شرکت گاز محدودیت هایی را برای ویلاهای خالی در 
مناطق سردسیر درنظر بگیرد. به گزارش ایسنا، شرایط امسال به دلیل 
کاهش شدید دما و افزایش تقاضای گاز، خاص و غیرقابل مقایسه با 
سال گذشته است. ازاین رو، مدیریت مصرف گاز به عنوان یک ضرورت 
ملی مطرح شده اما آمار و ارقام گویای افزایش مصرف است، به طوری 
که طی روزهای میزان مصرف روزانه ۱۳۰ میلیون مترمکعب بیشتر از 

مدت مشابه سال گذشته بوده است.
در همین راســتا و برای مدیریت مصرف گاز و جلوگیری از افت فشار 

در مناطق سردســیر، شــرکت ملی گاز ایران تصمیم گرفته است گاز 
باغ ویلاهای خالی از سکنه در مناطق سردسیر و شمالی کشور را قطع 
کند.  غلامرضا کوشکی- رئیس مرکز کنترل شبکه راهبری گاز کشور، 
در این خصوص اعلام کرد که این اقدام بر اســاس مصوبات نظارتی 
انجام می شود و هدف آن کاهش بار شبکه در شرایط افزایش بی رویه 

مصرف است.
وی با اشاره به رشــد ۶ درصدی مصرف گاز طی روزهای اخیر، تأکید 
کرد که پیش بینی ها نشان می دهد مصرف گاز به زودی از ۶۲۰ میلیون 
مترمکعب در روز نیز عبور خواهد کــرد. این میزان مصرف، با توجه به 
محدودیت های تولید گاز، می تواند فشار شدیدی بر شبکه وارد کند و 

مناطق سردسیر را با مشکلات جدی مواجه سازد.
شرایط فعلی نشان می دهد که توسعه فرهنگ صرفه جویی و مدیریت 
مصرف انرژی، بیش از هر زمان دیگری ضروری است. سیاست هایی 
نظیر قطع گاز باغ ویلاهای غیرمسکونی و پایش دمای اماکن عمومی، 
اقداماتی موقتی برای حفظ پایداری شبکه هستند. اما برای جلوگیری 
از تکرار چنیــن بحران هایی، نیاز به برنامه ریــزی بلندمدت، از جمله 
توســعه زیرســاخت های انرژی تجدیدپذیر و افزایش بهره وری در 

مصرف گاز، به شدت احساس می شود.
قطع گاز باغ ویلاهای خالی از سکنه، هرچند اقدامی ضروری در شرایط 

بحرانی است، اما این موضوع نشــان دهنده یک مسئله بزرگ تر در 
نظام مصرف انرژی کشور است. وابستگی بالا به گاز طبیعی و مصرف 
بی رویه آن، کشور را در فصول سرد سال با چالش های بزرگی مواجه 
می کند. برای جلوگیری از بروز مشــکلات مشابه در آینده، نیاز است 
که برنامه ریزی های بلندمدتی برای مدیریت انرژی در کشور تدوین 
شود. توسعه انرژی های خورشیدی و بادی می تواند فشار بر منابع گاز 
طبیعی را کاهش دهد و گزینه ای پایدار برای تأمین انرژی در فصول 
ســرد فراهم کند، همچنین ارتقاء اســتانداردهای مصرف انرژی در 
ساختمان ها و صنایع می تواند به کاهش هدررفت انرژی و استفاده 
بهینه تر از منابع کمک کند. ایجاد آگاهی در میان شــهروندان در مورد 
اهمیت صرفه جویــی و مدیریت مصرف انرژی از طریق رســانه ها و 
برنامه های آموزشی نقش کلیدی در کاهش مصرف غیرضروری دارد. 
علاوه بر این ایجاد زیرساخت های بهتر برای ذخیره سازی و توزیع گاز 

می تواند تأمین پایدار انرژی را تضمین کند.
در نهایت، بحران های موقت همچون افت فشار گاز در فصل زمستان 
نباید صرفاً با اقدامات کوتاه مدت مدیریت شوند. برنامه ریزی جامع و 
اجرای سیاست های کلان انرژی، می تواند کشور را در مسیر استفاده 
پایدارتر و کارآمدتر از منابع طبیعی قرار دهد و از بروز چنین مشکلاتی 

در آینده جلوگیری کند.

افزایش مصرف گاز در بخش خانگی و تجاری، نگران کننده شده است

سدی مقابل پرمصرف ها و ویلاهای خالی

رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران گفت: اکثر مردم ایران مزد بگیر و حقوق بگیر هستند. از آنجا 
که قدرت خرید مدام در حال کاهش هست، با موجی از رکود خرید و افت طرف تقاضا مواجه هستیم که 
یکی از مشکلات مهم تولید در کشور است. سمیه گلپور، درباره سومین نشست تخصصی تعیین مزد در 
موسسه کار و تامین اجتماعی وابسته به وزارت کار با حضور جمعی از کارشناسان و اقتصاددانان با اشاره 
به موضوع مزد و تورم اظهار کرد: ماده 4۱قانون کار و تبصره های آن روشــن است. همه مطالبه جامعه 
کارگری اجرای همین قانون در رابطه با مزد است. همه تلاش ما باید اجرای قانون باشد ، بخصوص برای 
قشری که ستون فقرات تولید و ارزش افزایی در کشور هستند، این مورد ضروری است. وی افزود: 
اکثر مردم ایران مزد بگیر و حقوق بگیر هستند. از آنجا که قدرت خرید مدام در حال کاهش هست، 

با موجی از رکود خرید و افت طرف تقاضا مواجه هستیم که یکی از مشکلات مهم تولید در کشور است. 
قیمت بسیاری از اقلامی که صادراتی نیست و تولیدش در داخل است، با نرخ تورم بالا رفته و این افت 
قدرت خرید داخلی، از همه چیز بدتر است. گلپور تاکید کرد: کارگران مدام بجای درمان دندان، دندان های 
خود را می کشند و به دلیل مشکلات مســکن و حمل و نقل کارگر مدام دچار آسیب اجتماعی می شود. 
درباره پوشاک کارگران بدترین شکل استفاده می شود و بنیه جسمی کارگران با استفاده از مواد غذایی 
بسیار ارزان قیمت و بعضا بی کیفیت درحال افت شدید است. این فعال کارگری افزود: مصرف تخم مرغ 
به قدری در کشور زیاد شده که با کمبود این کالا مواجهیم و علتش این است که کارگران پروتئین دیگری 
ندارند. وی ادامه داد: اگر کارگر ۲5۰میلیون تومان سرمایه بگذارد، می تواند وام مسکن ۱میلیارد تومانی 
با نرخ سود ۱8درصد دریافت کند. این درحالی است که کارگر برای زندگی و خرید خانه در بدترین جای 

استان تهران باید ۱5۰سال قسط بدهد. البته در شورای عالی کار حق مسکن 9۰۰هزار تومان تعیین شد!

کارگرانمدامبجایدرماندندان،دندانهایخودرامیکشند

رئیس ســازمان انرژی های تجدیدپذیر گفت: مقرر شــده که 
تا پایان شــهریور سال آینده ســه هزار مگاوات دیگر به ظرفیت 
انرژی های تجدید پذیر اضافه شــود. به گزارش خبرنگار مهر، 
محسن طرزطلب در مراسم گشــایش بازار گواهی صرفه جویی 
برق در جمع خبرنگاران اظهار داشــت: با راه اندازی این بازار بی 
شک متقاضیان بسیاری می توانند سرمایه گذاری کرده و برخی 
دیگر نیازهای خود را در این بازار تأمین کنند. وی افزود: کسانی 
که این گواهی را در اختیار دارند مشمول قطعی برق نمی شوند و 
گواهی های پیک که دارای عدم محدودیت هستند، از مدیریت 
بار در دوران پیک معاف هستند. معاون وزیر نیرو تصریح کرد: 
اقدامی که امروز شاهد آن هستیم، ادامه اقدامات سال گذشته 
از جمله تابلو سبز بورس انرژی است و امیدواریم این اتفاق نیز 
مانند اقدامات قبلی بازدهی مناسبی داشته باشد. وی گفت: طبق 
برنامه ریزی صورت گرفته تا انتهای دولت چهاردهم، مقرر شده تا 
پایان سال جاری 55۰ مگاوات برق نسبت به ظرفیت قبلی اضافه 
خواهد شد. همچنین مقرر شده که تا پایان شهریور سال آینده 
سه هزار مگاوات دیگر به ظرفیت انرژی های تجدید پذیر اضافه 
شود. رئیس سازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری انرژی 
برق بیان درباره نقش بخش خصوصــی در تأمین انرژی های 
تجدیدپذیر گفت: سرمایه گذاری در حوزه انرژی های تجدیدپذیر 
در اختیار بخش خصوصی اســت و دولت در این زمینه تا امروز 
ورودی نداشــته اســت، با این حال با توجه به ناترزی هایی که 
وجود دارد، در حال کار بر روی برخی از اقدامات هستیم تا بتوانیم 

از طریق منابع دولتی نیز به این موضوع ورود کنیم.

مدیرکل گمرکات استان خبرداد

پاکستانمقصداولصادراتاصفهان
است

مدیرکل گمرکات اســتان اصفهان گفت:  بیشــترین میزان صادرات از 
گمرکات استان در هشــت ماه امسال به مقصد کشــور پاکستان بوده 
است که محصولات پتروشیمی و فرآورده های نفتی عمده آنها را شامل 
می شود. رســول کوهســتانی پزوه در گفت و گو با »ایرنا« افزود: یک 
میلیون و ۲5۲ هزار تُــن کالا به ارزش 8۳۶ میلیــون و ۳9۱ هزار دلار از 
ابتدای امسال تا پایان آبان از طریق گمرکات استان اصفهان به کشورهای 
مختلف صادر شد که صادرات به مقصد پاکستان ۲۲4 میلیون دلار بوده 
است. وی ادامه داد: محصولات پتروشیمی، فرآورده های نفتی، لبنی، 
فرش ماشینی، پلاستیکی و پلیمری بیشــترین کالاهای صادراتی از 
گمرکات اصفهان به پاکستان است. کوهستانی پزوه اظهار کرد: پس از 
کشور پاکستان، عراق با ۱88 میلیون دلار و افغانستان با 9۷ میلیون دلار 
کشورهای عمده مقصد صادراتی اصفهان در هشت ماه امسال بودند. به 
گفته وی، فولاد، چدن و آهن و مصنوعات آنها و محصولات ســرامیکی 
و پلاستیکی از عمده کالاهای صادراتی اســتان اصفهان به کشور عراق 
و محصولات پتروشــیمی و فرآورده های نفتی، چــدن، آهن و فولاد، 
محصولات لبنی و فرش ماشینی از مهمترین کالاهای صادراتی به مقصد 

افغانستان هستند.

معاون امور دام وزارت جهاد کشاورزی:

بخشدولتیآمادگیواگذاریوظایفخود
بهتشکلهارادارد

به گزارش خبرنگار مهر، پنجمین جشــنواره ملی گاو هلشــتاین ایران 
همزمان با اولین نمایشــگاه تخصصی دام و طیور و صنایع وابســته با 
همراهی ۲5 تشکل ملی در نمایشگاه شهر آفتاب در حال برگزاری است. 
محمدابراهیم حسن نژاد، معاون امور دام وزارت جهاد کشاورزی در این 
مراسم گفت: در حوزه صنعت دام و طیور ســخنان زیادی زده شد. طی 
دهه گذشته با همت بخش دولتی و مشارکت جدی بخش خصوصی 
شاهد پرورش نژاد گاو هلشتاین بودیم. وی افزود: این نژاد منجر به ارتقا 
و ترقی تولید شیر شد. وی ادامه داد: برگزاری جشنواره ها با نیت ترویج 
برخی اقدامات و تبادل تجربیات و دانش منجــر به دانش افزایی این 
صنعت شده و ارتقا صنعت را دامن زده است. حسن نژاد عنوان کرد: یکی 
از مهمترین اهداف برگزاری نمایشگاه به نمایش گذاشتن دستاوردها و 
اقدامات انجام شده است که این تغییرات در صنعت دام با اصلاح نژاد 
گاو هلشتاین از دهه ۶۰ تا امروز تفاوت ها قابل مشاهده هستند. معاون 
امور دام وزارت جهاد کشاورزی تصریح کرد: تولیدکنندگان خود بهترین 
داوران این حوزه هستند. اصلاح نژاد و ارتقا ژنتیکی گاو هلشتاین در کشور 
پا به پای کشورهای پیشرفته انجام شده که رکورد در تولید شیر حاصل 

این تلاش بوده است. 

افزایشظرفیت۳هزارمگاواتیانرژی
تجدیدپذیرتاسالآینده

اتاقاصنافگرانفروشینانوایانرا
تاییدکرد

اتاق اصناف اعلام کرد: عدم نصب تابلوی مشخصات نوع پخت 
و آرد مصرفی برخی واحدهای صنفی نانوایی، ســبب افزایش 
غیرواقعی نــان و نارضایتی شــهروندان می شــود. به گزارش 
خبرگزاری مهر، اتاق اصناف ایران با صدور اطلاعیه ای اعلام کرد: 
در راستای طرح نظارتی ویژه ساماندهی عرضه نان در نانوایی ها 
و بر اســاس نامه مدیرکل هماهنگی امور گشت های مشترک و 
نظارت بر بازار ســازمان تعزیرات حکومتی به اتاق اصناف ایران، 
تخلف عدم نصب تابلوی مشــخصات نوع پخت و آرد مصرفی 
برخی واحدهای صنفی نانوایی )نوع یک و نوع دو( محرز شده 
است که این موضوع ســبب افزایش غیرواقعی نان و نارضایتی 
شهروندان خواهد شد. واحدهای صنفی نانوایی هرچه سریع تر 
نسبت به نصف تابلوی مشخصات نوع پخت و آرد مصرفی )نوع 
یک و دو( اقدام کنند؛ در غیر این صورت بازرسان اصناف و نهادهای 
ذی ربط در صورت مشاهده بر اساس قانون اقدام خواهند کرد. 
بازرسان در صورت مشاهده سایر تخلفات از سوی نانوایان از جمله 
گرانفروشی، کم فروشی، عدم درج قیمت، عرضه خارج از شبکه، 
عدم رعایت دستورالعمل های بهداشتی طبق ضوابط قانونی اقدام 
خواهند کرد. گفتنی است بیش از 8۲ هزار واحد صنفی نانوایی در 
کشور فعالیت می کنند؛ ســالانه ۱۰.5 میلیون تن گندم مورد نیاز 
واحدهای خبازی است که بر این اساس سالانه ۲4۰ همت یارانه 

به واحدهای خبازی داده می شود.

آغازثبتنامرایگانموتورسیکلتهای
فرسوده

رئیس ستاد نوســازی ناوگان حمل و نقل، از آغاز ثبت نام برای 
اسقاط موتورسیکلت های فرسوده از ۲۰ آذر ماه خبر داد. به گزارش 
خبرگزاری مهر، مهران سالاریه رئیس ستاد نوسازی ناوگان حمل 
و نقل و اسقاط خودروهای فرسوده با اشــاره به وجود حدود ۱۰ 
میلیون موتورسیکلت فرسوده در کشور گفت: بر اساس آئین نامه 
اجرایی ماده ۱۰ قانون ساماندهی صنعت خودرو، سن فرسودگی 
موتورســیکلت های کاربراتوری ۶ ســال و موتورســیکلت های 
انژکتوری ۱۲ سال است و این دسته از موتورسیکلت ها در صورت 
تردد، از سال آینده مشمول جریمه خواهند شد. وی افزود: مالکان 
این دسته از موتورسیکلت ها، می توانند با مراجعه به درگاه اینترنتی 
ستاد نوسازی ناوگان حمل و نقل به نشانی nnhk.ir به صورت 
کاملًا رایگان ثبت نام کنند. رئیس ستاد نوسازی ناوگان حمل و 
نقل و اسقاط خودروهای فرسوده گفت: مالکان موتورسیکت های 
فرسوده پس از ثبت نام در سامانه ستاد نوسازی ناوگان حمل و 
نقل ضمن معافیت از اعمال جریمه تردد، از تسهیلات دولتی برای 
جایگزینی موتور سیکت فرسوده خود نیز بهره مند خواهند شد. وی 
اضافه کرد: در صورتی که متقاضیان در زمان ثبت نام با پیام خطای 
»اطلاعات شــما در پایگاه داده وجود ندارد« مواجه شدند باید 
به انجمن صنفی مراکز اسقاط به نشانی تهران، میدان آرژانتین 
مراجعه کنند و یا با شــماره تلفــن 88۶5۱۷۳4 و 8۶۰8۷9۳۲ 

تماس بگیرند.

صادراتمیوهبهعربستانبهزودی
احیامیشود

مدیرکل دفتر امور بین الملل و سازمان های تخصصی وزارت جهاد 
کشاورزی گفت: این وزارتخانه مسیر احیای صادرات میوه های 
ایرانی به عربستان را پیش گرفته و با انطباق پروتکل ها، صادرات 
در آینده نزدیک از سر گرفته می شود. به گزارش خبرگزاری تسنیم، 
هومن فتحی درباره پتانسیل های همکاری ایران و عربستان در 
زمینه کشاورزی گفت: وزیر جهاد کشاورزی در حاشیه COP۱۶ با 
وزرای کشورهای مختلف از جمله ترکیه، آذربایجان، قزاقستان، 
عراق و همچنین وزیر محیط زیســت و کشــاورزی عربســتان 
دیدار داشــت. ملاقات وزیر جهادکشــاورزی ایــران و همتای 
عربستانی شان نقطه عطفی در همکاری های ایران و عربستان 
محسوب می شــود. وی افزود: بخش هایی از ایران و عربستان 
اقلیم مشابه دارند و در نتیجه می توانند تجربیات خود را انتقال 
دهند، عربستان در چند ســال گذشته بر توسعه زیرساخت های 
کشاورزی خود سرمایه گذاری کرده و حتی به مباحث تحقیقاتی 
و دانش بنیان هم نفوذ داشته و کشــور ما هم از توانمندان عرصه 
کشاورزی محسوب می شود. مدیرکل دفتر امور بین الملل وزارت 
جهاد کشــاورزی اظهار کرد: پیش از تیرگی روابــط بین ایران و 
عربستان صادرات میوه ایران به این مقصد برقرار بود. وزیر جهاد 
کشاورزی اقدام به احیای مجدد این روابط کردند و با توافقی که 
دو وزیر داشتند ایجاد دو کمیته فنی در حوزه کشاورزی در دستور 
کار قرار گرفت، یک کمیته بر کشاورزی و دیگری بر بیابان زدایی 
متمرکز است، این کمیته ها تا دو ماه آینده تشکیل می شود و به 

پیشنهاد طرفین مقرر شد جلسه نخست در تهران تشکیل شود.

اخبار
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خروجسالانه۸۰۰میلیوندلارارزازکشور
باوارداتموز

وزیر جهاد کشــاورزی به واردات حدود یک میلیارد دلاری میوه های 
گرمسیری به کشور اشاره کرد و گفت: سالانه ۷۰۰ تا 8۰۰ میلیون دلار 
بابت واردات موز از کشــور خارج می شود. به گفته وی ، سالانه ۷۰۰ تا 

8۰۰ میلیون دلار بابت واردات موز از کشور خارج می شود.
غلامر ضا نوری گفت: یکی از ظرفیت هایی اســت که در کشور هنوز 

فعال نشده است، دانش بومی باید کاربردی شــود. کشور علاوه بر 
ظرفیت آب و خاک، دارای افراد دانشــمند و هوشمند است و باید از 

آنان برای توسعه کشور استفاده کند.
وی بر حفاظت از محیط زیست، جنگل ها و منابع طبیعی تاکید کرد 
و گفت: تکلیف داریم که در همه فعالیت های کشــاورزی حفاظت از 
محیط زیست را در نظر بگیریم، در این راستا برای مصرف بهینه آب 
برنامه ریزی کردیم تا فشــار بر منابع آبی کشور وارد نشود، منابع آبی 
کشور در دهه های گذشته مورد غفلت قرار گرفته و بخشی از آب های 

زیرزمینی مصرف و تخلیه شده است.
وزیر جهاد کشاورزی، پایش سلامت محصولات کشاورزی را از دیگر 
وظایف وزارت جهادکشاورزی دانســت و تصریح کرد: میزان تولید و 
مصرف کود و سم در بخش کشاورزی کشور مشخص و محصولات ما 

از بسیاری از کشورها سالم تر است.
وی افزود: مصرف محصولات ارگانیک آرزوی ما اســت، اما مصرف 
این محصولات در کشــورهای توســعه یافته نیز به ۲ درصد نرسیده 

است.



بازاریابی از حلقه های مفقوده صنعت مبل اصفهان اســت چراکه اکنون 
فروش مبل های تولیدی اصفهان با برند شهرهای دیگر، یکی از اصلی 
ترین موضوعاتی که صنعت مبل اصفهان را درگیر کرده است. به گزارش 
خبرگزاری »بازار«؛ بیست و یکمین نمایشگاه تخصصی مبلمان منزل 
در حالی آغاز به کار کرده که در این دوره، ۶ اســتان کشــور در فضایی به 
متراژ ۱۶ هزار مترمربع شامل هشــت هزار و ۹۰۰ مترمربع فضای مفید 
نمایشگاهی، میهمان اصفهان خواهند بود. این رویداد نمایشگاهی قرار 
است در مدت پنج روز به ارائه و معرفی تولیدات و محصولات با کیفیت و 
خوشنام واحدهای تولیدی، تبادل اطلاعات در بین تولیدکنندگان، ایجاد 
نمایندگی در استان توسط واحدهای تولیدی و ایجاد ارتباط مستقیم و 
بدون واسطه بین تولیدکنندگان و مصرف کنندگان و آشنایی با سلایق و 
درخواست  های مصرف کنندگان بپردازد. این نمایشگاه در حالی برگزار 
می شود که اصفهان همواره یکی از شهرهای پرآوازه در عرصه مبل سازی 
از دهه ۲۰ در عرصه مبلمان فعال بــوده و »رهنان« به عنوان قطب تولید 
مبل توانســته تولیدات چوبی باکیفیتی را به بازار عرضه کند اما با تمام 
این ویژگی ها مشــکلات پیش روی مبل ســازان و تولید کنندگان مبل 
این صنعت را چندسالی اســت که رو به کما برده است. مشکلاتی که با 
گرانی مواد اولیه و نوسانات ارزی شــروع شد و به نظر می رسد به دلیل 
موانعی که پیش روی مبل ســازان اصفهان گذاشت این صنعت کم کم 

رو به افول رفت.

گرانی دلار، کمبود چوب و به روز نبودن ماشین آلات
اکنون با وجود اینکه بازارهای مبل رهنان و آتشگاه اصفهان از جمله مبادی 
اصلی تولید مبل در اصفهان به شمار می آیند و شهرت زیادی را توانسته 
اند به دست بیاورند اما به دلیل همین مشکلات نتوانسته اند آن طور که 
باید و شاید و به شکل جدی با مشکلاتشان کنار بیایند. چاشنی این سیر 
کجدار و مریز صنعت مبل اصفهان مشکلاتی از جمله گرانی دلار، کمبود 
چوب و به روز نبودن ماشین آلات و مشکلاتی که بر سر راه واردات ماشین 
آلات بود و همچنین تحریم ها و کاهــش خرید مبل هم بود، عواملی که 
باعث شد مبل اصفهان دیگر مانند قبل تکیه گاهی نداشته باشد. این در 
حالی است که مبل یکی از صنایع مهم اصفهان است که می تواند درآمد 
خوبی را برای استان به ارمغان بیاورد اما با وجود ظرفیت های بسیاری که 
این صنعت در اصفهان دارد هنوز نتوانسته آنچنان که باید و شاید جایگاه 
خود را پیدا کند و پتانســیل های بالقوه ای که دارد را به پتانســیل های 
بالفعل تبدیل کند در صورتی که به گفته کارشناســان اگــر نگاه ویژه  ای 
به این صنعت شود، می توان بهره  های بســیار بیشتری از آن برد. سپهر 
ســلیمانی، از جمله فعالان بازار مبل اســت که بیش از دو دهه است در 
این عرصه فعالیت می کند، او این روزها در بیکاری مطلق به سر می برد، 

به گفته خودش تولیداتش روی دســتش مانده و خریدار ندارد. وی به 
بازار می گوید: بســیاری از افراد پول ندارند و خیلی ها ترجیح می دهند 
برای خرید مبل بروند پایتخت در حالی کــه تولید کنندگان اصفهان هم 
از سلیقه و هم از خلاقیت برخوردارند اما مشــکل اصلی تری که داریم 
گرانی مواد اولیه است که اغلب وارداتی است و برایمان گران درمی آید و 
ما هم مجبوریم به مصرف کننده گران بفروشیم. او به وضعیت نامطلوب 
مبل در سال های اخیر اشاره می کند و می گوید: چوب، اسفنج و پارچه 
از مواد اولیه اصلی تولید مبل به شمار می روند که اکثرا وارداتی هستند 
و با دلار باید بخریم، امری که گرانی را در پی دارد و باعث کاهش مصرف 
کنندگان شده است و زنجیره به هم پیوســته بازار مبل با این مشکلات 

گسسته است.

زنجیره گسسته بازار مبل
این فعال بازار مبل و عضو اتحادیه مبل فروشان اصفهان در رابطه با وضع 
نامطلوب امروز مبل ســازان اصفهانی بیان کرد: مشکلات مبل اصفهان 
همچون طولانی و به هم پیوسته است، از بی توجهی مسئولان به نظارت 
بر قیمت گذاری اقلام و مــواد اولیه این صنعت گرفتــه تا نرخ ارزی که 
نتیجه آن وخیم شــدن هر روزه اوضاع کارگاه  های تولیدی مبل استان 
اصفهان است و کاهش خرید مبل که خود مزیدی بر علت مشکلات تولید 
کنندگان مبل محسوب می شــود. در حال حاضر دو هزار کارگاه تولیدی 
مبل در رهنان فعال است، قطبی که به گفته رئیس اتحادیه تولیدکنندگان 
و فروشندگان مبل اصفهان اگر حمایت های لازم از آن بشود می توان به 

احیای مبل اصفهان امیدوار بود.

صنعت مبل هم هنر است
سید مجید اعتصامی رئیس اتحادیه صنایع تولید مبل استان اصفهان 
در گفت و گو با بازار می گوید: مبل اصفهان همانند صنایع دســتی دیگر 
اصفهان از جمله مینا و قلمکاری و گز می تواند نقش مهمی در صادرات 
داخلی و خارجی داشته باشــد؛ بنابراین عبارت صنعت مبل باید به هنر 
صنعت مبل تبدیل شود، زیرا صنعت مبل نماد تمام هنرها بوده و یک برند 
برای استان اصفهان است. وی ادامه می دهد: تا اکنون به این صنعت ظلم 
زیادی شده است در حالی که صنعت مبل اصفهان در کشور زبانزد است و 
اگر مورد توجه مسئولان قرار گیرد می تواند به عنوان صنعتی سبز معرفی 
شود. در حال حاضر صنعت مبل اصفهان باعث اشتغالزایی بیش از ۱۰۰ 
هزار نفر در اصفهان شده و بالغ بر ۵ هزار خانوار از این طریق امرار معاش 
می کنند که با توجه به شرایط اقتصادی موجود نمی توان از این موضوع 
به راحتی گذشت. در این بین یکی از اصلی ترین موضوعاتی که صنعت 
مبل اصفهان را درگیر کرده است؛ فروش مبل های تولیدی اصفهان با برند 

شهرهای دیگر است، مساله ای که ضربه محکمی به صنعت مبل اصفهان 
خواهد زد. رئیس اتحادیه صنایع تولید مبل استان اصفهان در پاسخ به 
بازار در رابطه با این مشکل می گوید: در حال حاضر قیمت مواد اولیه این 
صنعت به صورت ماهیانه رو به افزایش است به طوری که اگر بخواهیم 
قیمت این اقلام را با توجه به آمارهای رسمی با سال گذشته مقایسه کنیم 
باید بگوییم قیمت  ها چهار تا پنج برابر شده است. رئیس اتحادیه صنایع 
تولید مبل استان اصفهان افزود: بقیه اقلام مورد نیاز مانند پارچه و اسفنج 
تولید شرکت های نساجی و پتروشیمی استان اصفهان نیز به حدی گران 

شده که برخی از تولید کنندگان را دچار مشکل کرده است.

وارداتی ها صنعت مبل را لرزان کرده اند
وی با اعلام اینکــه ۹۰ درصد چوب مورد نیاز از کشــورهای خارجی وارد 
می شود گفت: بیشتر چوبی که در صنایع مبل سازی اصفهان به کار گرفته 
می شود از ارمنستان و گرجستان وارد می شــود و به دلیل اینکه کیفیت 
لازم را ندارد تولیدات را با بی کیفیتی روبرو کرده است. وی ادامه داد: اگر 
به همین روال جلو بریم بازار مبل را بیش از پیش از دســت می دهیم. 
بالا رفتن قیمت مبل مساله دیگری است که باعث شده مردم به همان 
مبل های قدیمی خود بسنده کنند و مصرف کنندگان تمایل کمتری برای 
مبل جدید داشته باشند و همین موضوع باعث شده که کارگاه های تولید 
مبل به جای تولید در حال تعمیر مبل  های قدیمی باشند و این باعث شده 
که برخی از آنها به دلیل از دست دادن بازار فروش، دچار ورشکستگی و 
تعطیلی شوند. اینها همه در حالی است که در حال حاضر صادرات خارجی 
مبل اصفهان به کشورهای حاشیه خلیج فارس، ارمنستان، افغانستان، 
عراق، روسیه و جمهوری آذربایجان امسال با کاهش ۱۰ درصدی ارزآوری 
روبه رو بوده است و با وجود اینکه اصفهان بیش از یک دهه در صادرات 
محصولات چوبی و مبل ســابقه دارد اما در پی کاهش ارزش پول ملی 
تولید کنندگان با بدهی های زیادی روبرو شــده اند. به گفته فعالان این 

صنعت ســازمان، صنعت معدن تجارت باید به مسئله کمبود مواد اولیه 
مبلمان ورود پیدا کند و چاره ای برای این مشکل بیاندیشد.

برندسازی پاشنه آشیل بازار مبل
عبدا... فریدمنش، رئیس انجمن صنفی صنایع چوب و مبل شــهر 
اصفهان نیز در گفــت و گو با بــازار در رابطه با این موضــوع می گوید: 
بازارسازی برای مبل و برگزاری نمایشــگاه مبل در کشورهای دیگر از 
حلقه های مفقوده این بازار محسوب می شــود. وی با اشاره به اینکه 
نیازمند تولیدات قوی و برندســازی در بازار رقابت خارجی هســتیم، 
تاکید کرد: بایــد در کنار فعالیت های تخصصی در زمینه بازارســازی، 
کیفیت را نیز بالا ببریم تا در رقابت با بــازار جهانی موفق عمل کنیم تا 
بتوانیم برند اصفهان را نجات بخشــیم و این صنعت را آنطور که باید 
و شاید به کشورهای دیگر بشناســانیم نه اینکه کشورهای همسایه از 
برند ما استفاده کنند بنابراین نباید از برندسازی غافل شویم. رئیس 
انجمن صنفی صنایع چوب و مبل شــهر اصفهان نیز با اشاره به تورم و 
گرانی و کمبود مواد اولیه به بازار می گوید: تولید کننده برای تولید مبل 
چندین روز معطل می شــود و گاهی تا یک ماه طول می کشد که یک 
دست مبل تولید و آماده سازی شود و این در حالی است که به علت 
تورم موجود قیمت نهایی مبل از قیمت فروش آن بیشــتر می شود و 
این به تولید کننده ضرر وارد می کند. به نظر می رســد بازارسازی برای 
صنعت مبل اصفهــان از مهمترین فعالیت هایی اســت که باید برای 
نجات این صنعت باید انجام شود تا پایه های این صنعت که اکنون به 
واسطه مشکلات عدیده ترک برداشته جای پای محکم تری پیدا کند. 
با توجه به اینکه بازار مبل اصفهان یکی از بی رقیب ترین بازارهای کشور 
به شمار می رود و باید بر تکیه گاه محکمی استوار شود اما تا زمانی که 
از این صنعت ارزآور حمایت نشود نمی توانیم به جایگاهی محکم در 

این عرصه تکیه بزنیم.

بازار مبل اصفهان تکیه گاه محکم ندارد

به نام اصفهان به کام شهرهای دیگر

مشهد- به رغم مزیت های صنعت نساجی و پوشاک، سهم ارزش افزوده 
این صنعت از کل ارزش افزوده صنعتی از ۲۵.۵ درصد به کمتر از ۵ درصد 
طی سه دهه گذشــته کاهش یافته اســت. مرکز پژوهش های مجلس 
گزارشی تحت عنوان »بررسی عملکرد صنایع نســاجی و پوشاک و ارائه 
راهبردهای تقویت آن در برنامه هفتم توســعه« منتشــر کرده است. این 
گزارش نشان می دهد به رغم مزیت های صنعت نساجی و پوشاک، سهم 
ارزش افزوده این صنعت از کل ارزش افزوده صنعتی از ۲۵.۵ درصد به کمتر 
از ۵ درصد طی سه دهه گذشته کاهش یافته است. به گزارش خبرنگار بازار؛ 
در بخش از این گزارش به این نکته اشــاره شده که سهم صنایع نساجی و 
پوشاک از تعداد و اشتغال کارگاه های صنعتی بالای ۱۰ نفر کارکن به ترتیب 
۷ و ۶.۵ درصد اســت. از طرف دیگر آمار این گزارش نشان دهنده اهمیت 
صادرات در بخش نساجی است. چرا که به لحاظ عملکرد صادراتی با وجود 
ارزش کم رقم ارزآوری، ارزش نســبی کالای صادراتی در صنایع پوشاک و 
نساجی در مقایسه با سایر صنایع منبع پایه بســیار بالاتر و معادل ۱۱، ۶ و 
۲ دلار برای فرش، پوشاک و نســاجی به ازای هر کیلوگرم است که نشان 
دهنده ظرفیت های ارزآوری این صنعت اســت. همچنین در این گزارش 
به وضعیت تولید و مصرف در زنجیره صنایع نساجی و پوشاک اشاره شده 
که بر اساس آن تا سال گذشته، ســهم تولید داخل از نیاز بازار به ترتیب در 
بخش های الیاف، نخ، پارچه، پوشاک و سایر منسوجات نهایی، ۴۴، ۶۸، 
۷۲، ۸۷ و ۹۷.۵ درصد بوده است اما چرا با وجود اینکه این صنعت ارزآور 
در حال حاضر روزهای مهجوری را پشت سر می گذارد سوژه گزارشی است 

که در ذیل می خوانید.

نقشه راه نداریم
نائب رئیس انجمن صنایع نساجی ایران در کوتاه ترین و کامل ترین پاسخ 
برای اینکه چرا صنعت پوشاک با قدمت افزون بر نیم قرن نتوانسته آن که 
طور باید جایگاه خود را پیدا کند به بازار می گوید: شاید مهم ترین قسمت 
چالشــی که در این صنعت با آن مواجه ایم، نبود یک اســتراتژی کامل و 
جامعی است که باید بدانیم چه هدفی را دنبال می کنیم؟ شاهین کاظمی 
می گوید: در واقع باید یک سیاســت واحد و جامع روی کل زنجیره ارزش 
از مواد اولیه تا انتها داشته باشیم واگر قرار است به جایی ارز نیمایی تعلق 
بگیرد باید در انتها قرار بگیرد و تا انتها همین هدف جریان داشته باشد. وی 
معتقد است: اگر قرار اســت ممنوعیتی باشد باید تا انتهای زنجیره اعمال 

شود و اگر قرار است درصدی یارانه اختصاص داده شود بازهم باید تا انتهای 
زنجیره تولید آن را در نظر گرفت. نائب رئیس انجمن صنایع نساجی ایران 
بیان می کند: جنبه های زیادی روی این قضیه وجود دارد که باید تکمیل آن 
رادرنظر گرفت تا در یک حوزه موفق شویم. وی ابراز می کند: به نظر من باید 
روی مزیت های نسبی ایران که می تواند انرژی، نیروی کار ارزان و همچنین 
تامین مواد اولیه در حوزه پلیمری و پتروشــیمی اســت تمرکز بیشتری 
به خرج داد لذا اگــر ما روی این موارد ســرمایه گذاری کنیم در آن صورت 
می توانیم یک کشور مطرح در عرصه منطقه ای و یا حتی فراتر از منطقه ای 
باشیم و منسوجاتی را با نیاز و سلیقه بازار های جهانی تولید کنیم. وی ادامه 
می دهد: به طور مثال پوشــاک تولید کننده پوشاک می خواهد که واردات 
پوشاک ممنوع شود، شــرکت بافندگی متقاضی ممنوعیت واردات پارچه 
است و صنعت ریسندگی نیز متقاضی جلوگیری واردات نخ باشد آنوقت ما 
شاهد واردات پوشاک قاچاق، نخ و هم چنین پارچه از سراسر دنیا به کشور 
باشیم لذا با این نوع نگاه های جزیره ای هیچ گاه به جایی نخواهیم رسید و 
لذا همیشه مانند یک موج برخی گروه ها دارای قدرت شده و برخی به دنبال 
جلوگیری از قدرت گرفتن صنعت دیگر هستند. وی اذعان می کند: به طور 
مثال درحال حاضر در شرایط فعلی واردات پوشاک ممنوع است ولی آیا این 
ممنوعیت باعث شده شرکت های پوشاک ما قوی تر شوند؟ نائب رئیس 
انجمن صنایع نساجی ایران ابراز می کند: چندین سال ورود پوشاک ممنوع 
است ولی شرکت های پوشاک ایرانی آیا توانستند به این اندازه قدرت پیدا 
کنند که با سایر کشور ها رقابت کنند و از حجم کالاهای قاچاق کاسته شود؟ 
وی می گوید: غیبت؛ کم کاری و عدم موفقیت ما در تصاحب بازارها نشان 
می دهد که ما درست و با مدیریت صحیح رفتار نکردیم. کاظمی می گوید: 
با این روش به نظر نمی رسد که ما راه درستی را ادامه بدهیم و هر روز فکر 
همان روز را می کنیم و از آن جا که فکر فردا را نداریم و سعی برای ترسیم یک 
استراتژی و سیاست درست را در دستور کار قرار ندادیم لذا نمی توانیم ادعای 

جهانی شدن و تصاحب بازار های منطقه را داشته باشیم.

مشکلات از مزرعه تا کارخانه
نائب رئیس انجمن صنایع نســاجی ایران با بیان اینکه خراســان دارای 

پتانسیل مناسب و به تبع آن مشهد ظرفیت های بسیارقابل قبولی در حوزه 
تولید پوشاک و منسوجات به همراه دارد به بازار می گوید: در عرصه پوشاک 
بعد از تهران، خراسان رضوی یکی از قطب های بزرگ کشور است که در کنار 
اســتان هایی چون اصفهان، البرز ،یزد و آذربایجان حضور ارزشمندی در 
تولید دارد. وی با اشاره به آن که این صنعت از صنایع بسیار بزرگ است ادامه 
می دهد: از قدمت انجمن صنایع ایران حدود ۶۳ سال می گذرد که مدیریت 
این زنجیره را از تامین مواد اولیه برعهده دارد. وی بیان می کند: در واقع این 
مدیریت از زمانی که پنبه از مزرعه بیرون می آید و تا پشم از دامداری خارج 
می شود و همچنین تامین مواد پتروشیمی و پلیمری انجام می شود تا به 
انتهای زنجیره برسد. کاظمی یادآور می شــود: تا انتهای زنجیره ما با سه 
گروه مختلف محصولات روبرو هستیم. وی ادامه می دهد: گروه نخست 
محصولاتی است که عامه مردم از آن بهره می برند که شامل پوشاک است 
اما گروه دوم شامل محصولات خانگی مانند پرده، ملحفه، فرش، موکت 
و رو مبلی است که بیشتر مصرف خانگی دارد و اما قسمتی نیز منسوجات 
صنعتی مانند ایربگ ماشین، کمربند ایمنی، روکش صندلی و غیره را شامل 
می شود. نائب رئیس انجمن صنایع نساجی ایران با اشاره به آنکه هر کدام 
از این بخش ها نیز مسائل و مشکلات خاص خود را دارند به ما می گوید: 
شاید مهم ترین قسمت چالشی که با آن مواجه هستیم، نبود یک استراتژی 
کامل و جامعی اســت که بدانیم، می خواهیم چه کاری انجام بدهیم. وی 
تصریح می کند: این پرسش ها مطرح است که آیا قرار است به یک کشور 
تولید کننده کامل پوشاک تبدیل شویم و زنجیره نیز این توانایی را دارد یا ما 
باید زنجیره کاملی از تمامی موارد یاد شده را می خواهیم ایجاد کنیم و باید در 
این راستا این پرسش را مطرح کنیم که مزیت های نسبی ایران در این حوزه 
چیست؟ وی یادآور می شود: ما کشوری با ۸۵ میلیون جمعیت هستیم، 
پس بازار مصرف بزرگی را داریم و در اطراف ما کشورهایی هستند که از لحاظ 
فرهنگی و سنتی بسیار به ما نزدیکند بنابراین می توانیم در بازارهای اطراف 
آن ها نفوذ کنیم اما آیا توانایی تامین ملزومات و مواد این صنعت را داریم؟ 
کاظمی توضیح می دهد: مثلا ما باید به این موضوعات به صورت کارشناسی 
فکر کنیم که آیا قرار است روی تولید پنبه متمرکز شویم درحالی که کشورمان 
با بحران خشکسالی مواجه است؟ یا باید پنبه را وارد کنیم و در این شرایط 

تحریم و مشکلات برای انتقال ارز این مشکل را چگونه حل کنیم؟ وی ادامه 
می دهد: از طرفی کشــورهایی که می خواهند به ما پنبه بدهند خودشــان 
می خواهند زنجیره شان را تکمیل کنند یعنی پنبه شان را نخ و نخ را تبدیل به 

پارچه کنند در واقع جایگاه ما در اینجا چیست؟

قوانین حمایتی در کار نیست
مدیرعامل واحــد تولیدی پوشــاک اطمینان و متولی یکــی از برندهای 
نام آشنای کشور در گفت و گو با بازار با تکیه بر این موضوع که متأسفانه این 
صنعت متولی ندارد و سازمان صنایع طی یکی دو دهه گذشته متولی خوبی 
برای این صنعت تعیین نکرده است به بازار می گوید: برای صنعتی شدن و 
ورود به بازار های جهانی نیازمند برنامه ریزی؛ حمایت؛ تشویق؛ تسهیل ابزار 

و بروز رسانی فناوری؛ تسهیل صادرات و به طور کلی حمایت

زنجیره ای از این صنعت هستیم.
جواد حسین پور اذعان می کند: یکی از بهترین صنایع در جهت اشتغال زایی 
و در جهت درآمدزایی با سرمایه گذاری های پایین و مولد، صنعت پوشاک 
است.صنعت پوشاک جزء بهترین صنایع برای کارآفرینی و ایجاد درآمد 
است، به شــرط آن که نگاه صنعتی به این حوزه داشته باشیم و همچنین 
بادید جدی تری به آن توجه کنیم. وی با اشاره به این موضوع که برای صنعت 
پوشاک چشم اندازی ترسیم نشده ادامه  می دهد: در آمارها صنعت پوشاک 
را با صنعت نساجی تلفیق کرده و اطلاعات این دو صنعت باهم ارائه می شود 
درصورتی که پوشاک به تنهایی صنعت محســوب می شود و این حقیقت 

وجود دارد که وابسته به صنعت نساجی است. 
وی تاکید می کند: در آمارها و در سرانه آماری باید نگاه جدی تری به صنعت 
پوشاک داشته باشیم زیرا صنعت پوشاک می تواند به تنهایی یک کشور و 
یک ملت را نجات دهد. وی در خصوص مشکلاتی بر سر راه تولید کنندگان 
و فعالان این صنعت وجود دارد به ما می گوید: به دلیل گران شدن ارزهای 
خارجی، واردات پوشاک، چه به صورت قاچاق و چه به صورت قانونی کمتر 
شده است لذا به همین دلیل تولیدکنندگان پوشاک وضعیت بهتری برای 
تولید اقلام خود داشــتند، اما به دلیل گرانی اقلام و تورمی که در بازار جود 
داشت و سطح درآمد مردم محدود شــد، در مبحث فروش، فروشندگان 
پوشاک با مشکل جدی مواجه بوده و لذا نمی توانند کالاهای خود را باقیمت 

مناسب بفروشند.
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روزنـامه
اقتصادی
اجتماعی

صنعت چهل تکه پوشاک در انتظار هم پوشانی

ایران در بازارهای جهانی غیبت دارد



سرپرست معاونت درمان ســازمان تامین اجتماعی گفت: سال گذشته 
۷۳۰ نفر به دلیل حوادث ناشی از کار در کشور فوت کردند و ۱۱۰ نفر نیز دچار 
نقص عضو کامل شده و شرایط بازگشت به کار از آنان سلب شد؛ به عبارتی 
۸۴۰ نفر یعنی ۸۴۰ خانواده دچار آسیب شدند. به گزارش ایرنا، »شهرام 
غفاری« در آیین چهاردهمین جشنواره ملی تجلیل از کارفرمایان سلامت 
محور و خانه های بهداشت کارگری با حضور وزیر تعاون، معاون فرهنگی 
وزیر تعاون، مسئولان حوزه مبارزه با مواد مخدر و منتخبان این جشنواره، 
افزود: بارها شــنیده ایم که ســلامتی مهم ترین دارایی انسان است، اما 
درست تر این اســت که بگوییم این دارایی مهم ترین دارایی فقرا است و 
فردی که پولدار است با بیماری حیاتش به خطر نمی افتد. وی بیان داشت: 
ســلامت و ایمنی کارگران و کارکنان، پایه توسعه هر کشوری است و هر 
قدر کشورها به این مساله اهمیت بدهند، به همان میزان رضایت نیروی 
کار و بهره وری در کار بالا می رود و توســعه در آن حاصل می شود. غفاری 
تصریح کرد: اکنون یک میلیون و ۲۳۰ هزار کارگاه در کشور وجود دارد که 
۱۴ میلیون نیروی کار در آنها شاغل هستند. در عمده این کارگاه ها کمتر 
از پنج نفر مشغول به کار هســتند که ۸۷ درصد از کل کارگاه ها را تشکیل 
می دهند. وی اضافه کرد: در ســاختار امروزی نظام ســلامت، بهداشت 
و ایمنی، حرف زیادی برای گفتن نداریــم. در کارگاه های بین ۵۰ تا ۵۰۰ 
نفر کارکن با تاسیس خانه های بهداشت، خوب عمل کردیم. سرپرست 
معاونت درمان ســازمان تامین اجتماعی تاکید کرد: اکنون حدود پنج 
هزار و ۷۵۸ خانه بهداشت وجود دارد، این آمار به ما می گوید که با وجود 
اقدامات مفیدی که در کشور انجام شده باید بسیار در این حوزه کار کنیم. 
وی با اشاره به آسیب یک هزار نفر )به عبارتی یک هزار خانواده( در کشور 
در سال گذشته، تاکید کرد: ما باید در ایران چشم اندازمان برای به صفر 
رساندن آسیب را برنامه ریزی کنیم. غفاری با اشاره به چالش های این 
بخش، خاطرنشان کرد: ما برای پرداختن به سلامت نیروی کار ساختار 
درستی نداریم و آنقدر بخش های مختلف سلامت به دستگاه های متعدد 
سپرده شده که بعضی از آن ها فراموش شــده  است یا به شکل درستی 
به آنها پرداخته نمی شــود. چالش دیگر هم مربوط به قوانینی است که 
در حوزه کار داریم و مانع از انجام درســت وظیفه است. در ادامه »جعفر 
جندقی« رئیس مرکز سلامت محیط و کار وزارت بهداشت افزود: موضوع 
سلامت کارگران به وزارت بهداشت محول شده و همه دستگاه ها نیز در 
این بخش با هماهنگی وزارت بهداشت شــریک هستند. مطابق تاکید 
سازمان جهانی بهداشت، ســلامت روحی، روانی و اجتماعی مردم باید 
در بالاترین سطح باشــد. این هدف کلی ما اســت و برای دستیابی به 

این هدف باید پوشش همگانی سلامت داشته باشیم. وی، چهار محور 
اصلی برای ایجاد پوشش سلامت همگانی توجه به برنامه های سلامت، 
پوشش همگانی، دسترسی آسان به درمان از جنبه های هزینه ها و کیفیت 
خدمات اســت که باید مد نظر قرار بگیرد. در وزارت بهداشــت خدماتی 
مانند بیماری های واگیر، سلامت خانواده، افزایش جمعیت، بهداشت 
دهان و دندان در قالب بسته های خدمت و پزشک خانواده به مردم ارائه 
می شود. رئیس مرکز ســلامت محیط و کار وزارت بهداشت تاکید کرد: 
وزارت بهداشت تربیت نیروی انسانی شاغل را نیز بر عهده دارد. اکنون ۸۰۰ 
تا یک هزار نیروی بهداشت حرفه ای را تربیت و روانه بازار کار شده است. 
سه هزار و ۲۰۰ بازرس بهداشت حرفه ای در کارگاره ها مستقر هستند و ۱۷ 
هزار خانه بهداشت روستایی داریم که در آن ۳۲ هزار بهورز مشغول بکار 
هستند. وی گفت: ۱۵ هزار آزمایشگاه رفرنس حرفه ای و ۲۳۰ شرکت ارائه 
خدمات بهداشت حرفه ای از دیگر اقداماتی است که در این بخش انجام 
شده است، همچنین یک هزار متخصص دوره دیده طب کار در حال ارائه 

خدمت به کارگران هستند. »مجتبی جلالیان« مدیرکل خدمات اجتماعی 
کارگران وزارت تعاون در ادامه درباره »شورای هماهنگی خدمات بهداشتی 
به بیمه شدگان« گفت: در طول چندین سالی که شورا تشکیل شده، وفاق، 
همدلی و همکاری بین وزارت تعاون، وزارت بهداشــت و سازمان تامین 
اجتماعی روز به روز بیشتر شده و برای حفظ و صیانت از کارگران عزیر در 
سراسر کشور تلاش می کند. وی افزود: در چهاردهمین دوره این جشنواره 
کارهای ویژه ای انجام شده که از میان آن ها می توان به نشست های ویژه 
کمیته داوران اشــاره کرد. در این دوره افزایش رشد خانه های بهداشت 
کارگری را شاهد بودیم که بیشــترین میزان خانه های جدیدالتاسیس 
در ۶ ماه نخست امسال رقم خورده اســت. با کمک شوراهای استانی و 
شهرستانی ۲ تفاهم نامه با ستاد مبارزه با مواد مخدر به امضا رسید که قرار 
است به مرحله اجرا در بیاید. وی تاکید کرد: برای نخستین بار با همکاری 
وزارت کشور مناطق پرخطر و در مرز خطر شناسایی و از برنامه برنامه ملی 

پیشگیری از اعتیاد نیز رونمایی خواهد شد.

سرپرست معاونت درمان سازمان تامین اجتماعی خبر داد:

فوت و نقص عضو کامل ۸۴۰ نفر نیروی کار در سال ۱۴۰۲

معاون اول قوه قضاییه گفت: شفافیت موجب کاهش فساد می شود و اگر شفافیت نباشد، فساد ریشه 
می دواند و گسترش می یابد. به گزارش ایسنا به نقل از قوه قضاییه، حجت الاسلام حمزه خلیلی معاون 
اول قوه قضاییه در مراسم روز جهانی مبارزه با فســاد که در سازمان بازرسی کل کشور برگزار شد، گفت: 
امروز ما بیش از دیروز و بیش از گذشته نیازمند یک اتحاد و انسجام و هم اندیشی و هم فهمی بین ملت 
هستیم و آنچه ملت را به غیراتحاد دعوت می کند، دشمن است و دشمن در کمین قرار گرفته است. 
معاون اول قوه قضاییه لزوم توجه به قوانین و مقررات را مورد تاکید قرار داد و تصریح کرد: مدیران 
ما امروز باید نسبت به حق یعنی قانون و مقررات پاسخگو باشند و آنچه در رفتار ما شکل می گیرد 

منطبق با قانون و مقررات باشد. خلیلی با اشاره به درس حکومت داری امیرالمومنان )ع( در نهج البلاغه 
گفت: امیرالمومنین )ع( در بخشی از خطبه ۱۶ نهج البلاغه می فرمایند »مردم به خدا قسم بدانید هیچ 
چیزی را از شما پنهان نمی کنم و همه چیز را به شما می گویم و هیچ دروغی به شما نمی گویم« معلوم است 
که قبح کتمان کردن بیشتر از کذب است. اینکه همه چیز را با شما در میان می گذارم یعنی اصل شفافیت که 
امروز به عنوان یک واژه جدید در ادبیات ما وارد شده است. معاون اول قوه قضاییه با بیان اینکه شفافیت 
موجب کاهش فساد می شود و اگر شفافیت نباشد، فساد ریشه می دواند و گسترش می یابد، تصریح 
کرد: امیرالمومنان )ع( این قاعده لازم را در آن زمان گوشــزد کرد که باید شفافیت باشد و شفافیت یک 
متغیری است که با متغیر دیگر یعنی کاهش فساد ارتباط وسیعی دارد. وی با تاکید بر اینکه امروز سازمان 
بازرسی کل کشور متولی امر مبارزه با فساد است و باید حوزه های مختلف قانون و قاعده شفافیت را اجرا 
کند، افزود: قاعده شفافیت به یک قانون لازم الاجرا تبدیل شده است و همگان مطالبه تحقق آن را دارند.

معاون اول قوه قضاییه: 

اگرشفافیتنباشدفسادریشهمیدواند

فرمانده انتظامی تهران بزرگ گفــت: مهمترین دلیل مراجعه 
مردم به مرکز ۱۹۷ پلیس، واحد های صنفی بودند که در پی به 

کارگیری اتباع بیگانه، اخطار پلمب دریافت کرده بودند. 
ســردار عباســعلی محمدیان گفت: امروز توفیق شد در مرکز 
۱۹۷ ارتباطات مردمی با پلیس، به همراه تمام رؤسای پلیس 
تخصصی تهران بزرگ و معاونین خدمت شهروندان رسیدیم. 
وی افزود: امروز تعداد زیادی از شهروندان به ما مراجعه کردند. 
از مهم ترین علت های مراجعه شهروندان با مرکز ۱۹۷، در زمینه 
نظارت بر اماکن عمومی بود که دربــاره قانون منع به کارگیری 
اتباع بیگانه پرونده زیاد داشــتیم و ایــن واحد های صنفی که 
اخطار پلمب دریافت کرده بودند به ما مراجعه داشتند. فرمانده 
انتظامی تهران بزرگ ادامه داد: علاوه بــر این، در مورد رعایت 
برخی موضوعات داخل خودرو ها که منجر به توقیف شده بود؛ 
شهروندان مراجعه داشتند و همکاران من در حال مساعدت با 
این افراد هستند. محمدیان خطاب به صنوف مختلف هشدار 
داد: بر اســاس قانون هیچ صنفی مخصوصاً اغذیه فروشی ها 
نباید اتباع بیگانه را به کارگیری کنند. اگــر این اتباع غیرمجاز 
باشند، در صورت شناســایی به اداره کار معرفی شده و جریمه 
سنگینی در انتظارشــان خواهد بود و حتی اگر این اتباع مجاز 
نیز باشــند تا پایان مراحل اداری و انجام آزمایشات اجازه کار 
ندارند. وی به واحد های صنفی هشدار داد: مالکان صنوف باید 
دقت کنند که اتباع بیگانه غیرمجاز به محض دستگیری مراحل 
خروج آنها آغاز می شــود، اما واحد هــای صنفی درگیر مراحل 

قضایی شده و حتی پلمب نیز می شوند.

رویکردوزارتبهداشتدرشناساییودرمان
HIVمبتلایان

رئیس اداره کنترل ایدز وزارت بهداشت با بیان اینکه صرف نظر از اینکه 
بیماران مبتلا به HIV چگونه به این ویروس مبتلا شده اند، درمان آنها 
به صورت رایگان و محرمانه انجام می شود؛ گفت: فرد مبتلا در صورت 
مصرف مداوم دارو می تواند سطح ویروس را در بدن خود کاهش دهد 

و از انتقال بیماری به فرد سالم جلوگیری کند.
دکتر هنگامه نامداری تبار در گفت وگو با ایســنا، با بیــان اینکه الگوی 
انتقال ویروس HIV تغییر کرده، گفت: دو موضوع سبب تغییر الگوی 
انتقال ویروس HIV در کشور شده است؛ به طوری که تعداد موارد ابتلا 
به HIV ناشی از اعتیاد کاهش یافته است. هنگامی که تعداد موارد ابتلا 
ناشی از اعتیاد کاهش می یابد، سهم ارتباط جنسی در ارتباط با ابتلا به 
ایدز افزایش می یابد. کاهش سهم اعتیاد یک خبر خوب است؛ چرا که 

سهم یک عامل انتقال این ویروس کاهش یافته است. 
نامداری درباره هدف مشخص وزارت بهداشت برای بیماری ایدز اظهار 
 HIV کرد: هدف مشخص وزارت بهداشت در مواجهه با بیماران مبتلا به
این اســت که بیماران مبتلا به این بیماری را شناســایی و درمان کند. 
صرف نظر از اینکه فرد چه از طریق ارتباط جنسی، چه از طریق اعتیاد یا 

هر راه دیگری به HIV مبتلا شده، شناسایی و درمان شود. 

وضعیتشیوعآسیبهایاجتماعیدربین
دانشآموزان»قرمز«نیست

معاون پرورشــی و فرهنگی وزارت آموزش و پرورش بــا بیان اینکه با 
توجه به شــرایط و بوم و ســن هر دانش آموز در هر استان، نوع آسیب 
اجتماعی متفاوت است گفت: از لحاظ شیوع آسیب های اجتماعی در 
بین دانش آموزان کشور در وضعیت قرمزی قرار نداریم. حجت الاسلام 
محمدحســین پورثانی در گفت وگو با ایســنا، اعلام کــرد که وضعیت 
آســیب های اجتماعی در بین دانش آموزان کشور نگران کننده نیست و 
تنها یک درصد از دانش آموزان در معرض خطر قــرار دارند. وی با بیان 
اینکه باید تلاش شود تا همین یک درصد نیز از آسیب ها دور شوند افزود: 
اتاق وضعیت آســیب های اجتماعی هر هفته با ریاست وزیر آموزش و 
پرورش برگزار می شود و کلان پروژه وزارت آموزش و پرورش پیشگیری 
از آســیب های اجتماعی در بین دانش آموزان است. معاون پرورشی و 
فرهنگی وزارت آموزش و پرورش با بیان اینکه برنامه های مختلفی در 
این حوزه توسط معاونت ها اجرا می شــود، درباره وضعیت آسیب های 
اجتماعی در بین دانش آموزان توضیح داد که آمار بین دختران و پسران 
تقریباً مشــابه اســت و تفاوت چندانی ندارد. پورثانی اشاره کرد که نوع 
آسیب های اجتماعی بسته به شرایط، محیط و سن دانش آموزان در هر 

استان متفاوت است. 

مهمترینعلتمراجعهمردمبهمرکز
۱۹۷پلیسچیست؟

مبنای»سن«ورودبهدانشگاهفرهنگیان
حداکثر۲۴سالگیتعیینشد

شــورای عالی انقلاب فرهنگی نظامنامه ســنجش و پذیرش 
دانشجوی متعهد خدمت به وزارت آموزش و پرورش را تصویب 
کرد. به گزارش ایسنا و به نقل از شورای عالی آموزش و پرورش، در 
ماده ۱۶این نظامنامه آمده است: حداکثر سن مجاز برای ثبت نام 
در آزمون اختصاصی دانشگاه فرهنگیان ۲۴ سال تمام )مبنا اول 
مهر ماه هر سال تحصیلی( است و این شــرط برای متقاضیان 
ورود به دانشــگاه فرهنگیان در ســال تحصیلی ۱۴۰۴ ـ ۱۴۰۳ و 
پس از آن اعمال می شود. بنابراین در حال حاضر ملاک حداکثر 
سن مجاز برای ثبت نام در آزمون اختصاصی دانشگاه فرهنگیان 
مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی است. در ادامه این اطلاعیه 
آمده اســت: با توجه به تقاضای جمعی از داوطلبان و نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی مبنی بر بازنگری » سن ورود به دانشگاه 
فرهنگیان و افزایش آن به ۳۰ ســال«، موضوع مذکور در جلسه 
)۲۸/۸/۱۴۰۳ ( شــورای عالی آموزش و پرورش مطرح شد که 
پس از بحث و بررسی همه جوانب آن، شورا به نتیجه تغییر سن 

ورود به دانشگاه فرهنگیان نرسید.

آمادهباش۸۰۰۰نیرودرطرحزمستانی
پلیسواستقراردر۱۱۰گردنه

رییس پلیس راهور ناجا با اشــاره به رزمایــش طرح ترافیکی 
زمستان ۱۴۰۳، گفت: بالغ بر ۸۰۰۰ نفر از سازمان های مختلف در 
خدمت مردم هستند تا در شرایط ســخت جوی به کمک مردم 
بیایند. به گزارش ایسنا، سردار ســید تیمور حسینی در حاشیه 
رزمایش طرح ترافیکی زمستان ۱۴۰۳ اظهار کرد: طرح زمستانه 
با انجام این رزمایش شروع می شــود. نیروهای پلیس، راهور 
و امداد خودروها و همه مســئولان مربوطه در کنار هم هســتیم 
و در ۱۱۰ گردنه کشور مســتقر می شوند و طرح زمســتانه را اجرا 
می کنند. انتظار ما از همه مردم این است که در طول زمستان در 
شرایط نامساعد از سفر غیرضروری پرهیز کنند و اگر قصد سفر 
دارند تجهیزات زمســتانه به ویژه زنجیر چرخ را به همراه داشته 
باشــند. وی ادامه داد: لاســتیک، برف پاک کن و سیستم های 
ترمز، گرمایش خودرو باید در شــرایط مناسب باشد و رانندگان 
از ســالم بودن خودروی خود اطمینان داشــته باشند و به آن ها 
توصیه می کنیم ترجیحا در شب رانندگی نکنند. بالغ بر ۸۰۰۰ نفر از 
سازمان های مختلف در خدمت مردم هستند تا در شرایط سخت 
جوی به کمک مردم بیایند. رانندگان قبل از مســافرت از شرایط 
جوی آگاه شوند تا سفر مناسبی را طی کنند. سردار حسینی درباره 
افزایش جرایم رانندگی و تاثیر آن در کاهش تخلفات گفت: آنطور 
که انتظار داشتیم افزایش جریمه منجر به تغییر رفتار نشد. باید 
با تخلفات برخورد به هنگام شــود که ایــن نیازمند امکانات لازم 
است اما از بابت سامانه های هوشمند با مشکل مواجه هستیم. 
باید بتوانیم از بخش خصوصی اســتفاده کنیــم و از این بخش 
در کنترل های ترافیکی بهره مند شــویم. وی با اشــاره تخلفات 
موتورسواران در سطح شهرها گفت: قشر ضعیف از موتورسیکلت 
استفاده می کند نه می توانیم آن ها را رها کنیم نه موتورسیکلت ها 
را جمع کنیم. یک طرحی به نام طرح غدیر در حال بررسی است 
که همه جزییات در آن دیده شده است تا بتوانیم این مشکلات را 
حل کنیم. در این چند سال فقط با اقدام پلیسی با موتورسیکلت ها 
برخورد شد و آمار و ارقام نشان می دهد که هر سال نسبت به سال 

قبل برخوردها بیشتر شد اما این منجر به کاهش تخلفات نشد.

تصویبشغلدستیاریپزشکیگامی
موثربرایجبرانکمبودنیروهای

متخصصاست
رئیس کل ســازمان نظام پزشکی کشــور گفت: تصویب شغل 
دستیاری پزشکی توسط مجلس شــورای اسلامی گامی موثر 
برای تربیت نیــروی متخصص و پر شــدن صندلی های خالی 
دستیاری پزشکی است. محمد رئیس زاده با بیان اینکه امسال 
۲۰۶۹ صندلی دســتیاری پزشــکی خالــی ماند، افــزود: دوره 
دستیاری پزشکی سخت است و با شــغل محسوب شدن این 
رشته، کمک زیادی به بیمه عمر، درمان و بازنشستگی دستیاری 
می شود و این قشر مشمول قانون تامین اجتماعی قرار خواهند 
گرفت. رئیس زاده یادآور شد: با پیگیری های دکتر ظفرقندی وزیر 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، پیشــنهاد شغل دستیاری 
پزشکی در لایحه بودجه مطرح شد و با پیگیری نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی در کمیسیون بهداشت و درمان به تصویب رسید. 
رئیس کل سازمان نظام پزشکی کشور از جامعه پزشکی، وزارت 
بهداشت و کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی 
قدردانــی کرد و افزود: مصوبه مجلس شــورای اســلامی برای 
دستیاران علوم پزشکی، نویدبخش آینده بهتر و اقدامی زیربنایی 

برای تربیت نیروی انسانی در حوزه پزشکی است. 

اخبار
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تخت فولاد اصفهان به عنوان موزه ای تاریخی، صدهــا ماده تاریخ را بر 
ســنگ های قبور و وقف نامه های خود جاودانه کرده که یادگار فرهنگ 
هنری و ادبی گذشتگان است. به گزارش »مهر«، تخت فولاد اصفهان، 
آرامستانی کهن و میراثی ماندگار از تاریخ و فرهنگ ایران زمین، یکی از 
مهم ترین گنجینه های تاریخی در ثبت »ماده تاریخ« است. ماده تاریخ ها، 
که با استفاده از ظرافت ادبی و هنر حساب ابجد، وقایع مهم را به شیوه ای 
هنرمندانه ثبت کرده اند، اکنون پس از قرن ها، بر پیکره سنگ های تخت 
فولاد جلوه گر شده و زبان گویای تاریخ اند. به گفته بسیاری از پژوهشگران، 
تخت فولاد در کنار عظمت معماری و آثار عرفانی خــود، از نظر تعداد و 
کیفیت ماده تاریخ، در میان بخش های مختلف شهر تاریخی اصفهان، 
بی نظیر است. این ماده تاریخ ها بر سنگ قبرها، وقف نامه ها و بناهای 
مختلف حک شده اند و همچنان بخشی از حافظه تاریخی این شهر کهن 

را روایت می کنند.

میراثی ادبی برای ثبت تاریخ
در گفت وگویی که خبرنگار »مهر« با علیرضا ضیایی، تاریخ نگار و پژوهشگر 
حوزه میراث فرهنگی انجام داده است، وی با اشاره به جایگاه ماده تاریخ 
در فرهنگ ایرانی گفت: »گذشتگان ما برای ثبت وقایع مهم، از هنر ادبیات 
بهره می گرفتند و به کمک حساب ابجد، عددها را در قالب کلمات معنادار 
و موزون جاودانــه می کردند. این ترکیب زیبا از شــعر و ریاضیات، هم 
ابزاری برای ثبت تاریخ بود و هم یادآوری حوادث را برای آیندگان آسان 
می کرد.« وی در ادامه افزود: »ماده تاریخ تنهــا به عنوان یک ابزار ثبت 
تاریخ نبود، بلکه نشــان دهنده ذوق و هنر شاعران و خطاطانی است که 
توانستند روح عددهای بی جان را در آغوش شعر، جاندار و زیبا کنند. این 
میراث ارزشمند را می توان به وضوح در تخت فولاد اصفهان مشاهده کرد؛ 
آرامستانی که گویی هزاران صفحه از تاریخ در دل سنگ های آن نگاشته 
شده است.« این تاریخ نگار با تأکید بر اهمیت تخت فولاد در حفظ این 
میراث افزود: »اگر بخواهیم اصفهــان را به لحاظ کارکردهای تاریخی و 
معماری بررسی کنیم، تخت فولاد بیش از هر بخش دیگری، شاهد ثبت 
ماده تاریخ بوده است. سنگ نوشــته های روی قبور، کتیبه های بناها و 
وقف نامه ها، نمونه های درخشانی از این هنر را در خود جای داده اند.« وی 
با اشاره به تغییرات گسترده ای که در طول تاریخ در این مجموعه به وجود 
آمده است، گفت: »متأسفانه بسیاری از مواد التواریخ بر اثر گذر زمان یا 
تغییرات در تخت فولاد از بین رفته اند، اما هنوز صدها نمونه ارزشمند باقی 
 مانده که هریک از آن ها دربردارنده پیامی تاریخی، عرفانی یا هنری است. 

برخی از این ماده تاریخ ها چنان با ظرافت و زیبایی نگاشته شده اند که 
خواندن آن ها انسان را به وجد می آورد.«

برترین ماده تاریخ های تخت فولاد
در میان نمونه های متعدد ماده تاریخ که در تخت فولاد ثبت شده، برخی 
از آن ها از لحاظ محتوا و ادبیات جایگاه ویــژه ای دارند. ضیایی در این 
خصوص گفت: »برای مثال ماده تاریخ های زیر از جمله آثار شــاخص 
این مجموعه هستند: "عنقا به قاف قرب احد برد آشیان"، "هما شد بال 
زن در سایه عرش" )سیّد محمّد بقا(، "به معراج قرب احد رفت احمد" 
)خطیب(، "قربانی دوست کرد جان اســمعیل« )طرب(، "ای وای که 
اشتها نداریم دگر« )خرّم(، "توقف العلم من فقد لباقره" )نیّر(، "تعطل 
العلم من فقدان باقره" )افسر(، "العلم قدمات من فقدان باقره" )نیر( 
و "غیاب الکوکب الدری به تاریخ" )جابری( هر یک از این عبارات، نه تنها 
یادآور ســال و زمان یک واقعه هســتند، بلکه با بهره گیری از مضامین 
عرفانی و مذهبی، پیام های اخلاقی و معنوی را نیز در خود نهفته دارند.«

برگزاری ویژه برنامه گنجواره پانزدهم در تخت فولاد
در همین راستا و به منظور معرفی بیشتر این میراث ارزشمند، ویژه برنامه 
»گنجواره پانزدهم« با محوریت »دیدنی ها و شنیدنی های تخت فولاد 
و ماده تاریخ« برگزار خواهد شــد. این برنامــه در روز جمعه ۲۳ آذرماه 
از ساعت ۹ صبح آغاز می شــود و علاقه مندان می توانند با حضور در این 
رویداد، از نزدیک با تاریخچه تخت فولاد و نمونه های برجسته ماده تاریخ 
در این مجموعه آشنا شوند. علاقه مندان برای ثبت نام و کسب اطلاعات 
بیشتر می توانند با شــماره ۰۹۰۲۸۰۱۱۳۵۵ تماس بگیرند. تخت فولاد 
اصفهان را می توان »کتابخانه ای سنگی از تاریخ و هنر« دانست که ماده 
تاریخ ها به عنوان صفحات درخشان آن، وقایع مهم گذشته را برای آیندگان 
به یادگار گذاشــته اند. این ترکیب شــگفت انگیز از ادب، هنر و حساب، 
نشان دهنده درایت و ذوق گذشتگان است که تاریخ را نه در قالب اعداد 
سرد و بی روح، بلکه در کلماتی پرمفهوم و موزون جاودانه کرده اند. اکنون 
این میراث با برنامه هایی نظیر گنجــواره پانزدهم، فرصتی دوباره برای 

معرفی و توجه به این گنجینه ارزشمند فراهم کرده است.

سنگ نوشته هایی که زمان را جاودانه کردند؛ 

تخت فولاد؛ گنجینه ای بی نظیر از »ماده تاریخ«

سرپرست معاونت گردشگری سازمان منطقه آزاد کیش با بیان اینکه کشتی یونانی دهه ها به عنوان 
نماد گردشگری جزیره شناخته می شد،  گفت: بررسی ها و گزارش های دوره ای فنی نشان داده که 
امکان بهسازی و نگهداری این سازه وجود ندارد و در نهایت، تخریب آن اجتناب  ناپذیر بود. به گزارش 
ایرنا،  علی حسنلو اظهارکرد: فرسودگی شدید این کشتی در کنار شرایط طوفانی چند روز گذشته سبب 
تخریب بخش عمده ای از آن شد. وی با اشاره به جریحه دار شدن احساسات بسیاری از مردم و 
گردشگران از تخریب این کشتی، بیان کرد:  با این حال، باید بپذیریم که شرایط محیطی و موقعیت 
قرارگیری کشتی باعث استهلاک شدید سازه شده بود. سرپرست معاونت گردشگری سازمان 
منطقه آزاد کیش خبرداد: برای حفظ هویت گردشگری منطقه کشــتی یونانی، سمپوزیوم 

مجسمه سازی و نصب المان های هنری در دستور کار قرار گرفته است. وی با بیان اینکه از اهمیت 
این نقطه از کیش برای گردشگران به خوبی آگاه هســتیم، افزود: کشتی یونانی برای کیشوندان و 
گردشگران تنها یک سازه نبود، بلکه بخشــی از خاطرات و تجربه های مردم به شمار می رود؛ از این 
رو المان هایی با الهام از کشتی یونانی طراحی و پس از ســاخت در این منطقه نصب خواهند شد. 
حسنلو خاطر نشان کرد:  مفاهیمی مانند »گردشــگری خلاق« و »نسل سوم گردشگری« مطرح 
است که به جای تمرکز صرف بر سازه ها یا جاذبه های فیزیکی، بر ایجاد تجربه های معنادار و تعامل 
خلاقانه با محیط تأکید دارند؛ برگزاری سمپوزیوم مجسمه  سازی و خلق آثار هنری با الهام از کشتی 
یونانی، نه  تنها امکان حفظ خاطره این کشتی را فراهم می کند، بلکه می تواند به خلق تجربه ای جدید 
برای گردشگران منجر شود. وی تاکید کرد که ارزش احساسی و تاریخی کشتی یونانی نادیده گرفته 

نخواهد شد. 

امکان احیای سازه کشتی یونانی وجود ندارد

وزیر فرهنگ و ارشاداسلامی:

 خلیج فارس باید محل توجه ایران و 
ایرانیان باشد

وزیر فرهنگ و ارشاداســلامی خلق آثار مرتبط با خلیج فارس و 
برگزاری رویدادهای فرهنگی و هنری را مهم برشمرد و تأکید کرد 

که خلیج فارس را محل توجه ایران و ایرانیان قرار خواهیم داد. 
سید عباس صالحی، در جمع بندی نهایی سفر خود به هرمزگان در 
جمع خبرنگاران اظهار کرد: در برنامه سفری که از دیروز تا امشب در 
استان هرمزگان داشتیم موارد مختلفی را مورد بررسی قرار دادیم.  
وی بازدید از زیرساخت های فرهنگی و هنری را یکی از برنامه های 
سفر برشــمرد و افزود: یکی از مباحث بحث تالار بندرعباس بود 
و تعیین تکلیف این تالار خواست ما و اســتاندار هرمزگان است 
و پیگیری خواهیم کرد.  وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی ساخت 
یادمان اســتاد محمدعلی بهمنی و خانه فرهنگ ایشان از نکات 
مورد توجه وزارت فرهنگ در اســتان هرمزگان دانســت و گفت: 
استاد بهمنی شخصیت ارزشمند ملی در شعر و ادبیات است و مزار 
ایشان می تواند ملجا و مکانی برای دوستداران شعر و ادب باشد. 
وی تصریح کرد: یکی دیگر از مباحث این ســفر توجه به مسئله 
خلیج فارس بود، خلیج فارس همیشه مهم بوده و با انعقاد یک 
تفاهم نامه با استاندار هرمزگان دایره وسیعی از مسائل فرهنگی 
و هنری مرتبط با خلیج فارس مورد توجه قــرار گرفت. صالحی 
با تأکید بر اینکه خلیج فارس نماد هویت ایرانی اســت و تا ایران 
هست خلیج فارس با همین عنوان خواهد بود، افزود: آثار مرتبط 
با خلیج فارس باید خلق شود و با برگزاری رویدادهای فرهنگی و 
هنری خلیج فارس را محل توجه ایران و ایرانیان قرار خواهیم داد.  
وی تأکید کرد: امروز به جزیره بوموسی هم سفر داشتیم و علاوه 
بر افتتاح یک دبیرخانه جشنواره بین المللی ویژه تولیدات دانش 
بنیان در دانشگاه پیام نور، چند کار از جمله تسریع در تکمیل مجتمع 
فرهنگی هنری جزیره با نگاه به آینده و جدی گرفته شدن مسئله 
سکونت در بوموسی و اجرای بخش تجلی اراده ملی جشنواره فیلم 
فجر در بوموسی کلید خورد.  وزیر فرهنگ و ارشاداسلامی گفت: 
شرکت در شورای فرهنگ عمومی اســتان هرمزگان دیگر برنامه 
سفر بود، فرصت های جدیدی برای این شورا در دوره جدید به لحاظ 
نرم افزاری و ساختاری وجود خواهد داشت و این ساختار جدید 

می تواند به استان ها در بازآرایی این شورا کمک کند. 

مرمت ارگ راین کرمان آغاز شد
مسئول نمایندگی میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی راین 
از آغاز مرحله جدید عملیات مرمت ارگ تاریخی این شهر خبر داد. 
سیدوحید طاهری درباره فاز جدید مرمت ارگ تاریخی راین گفت: 
با تخصیص اعتبار بیش از ۲۲ میلیارد ریال از محل اعتبارات ملی و 

استانی، مرمت این بنای تاریخی آغاز شده است. 
وی افزود: عملیات اجرایی مرمت در این مرحله شامل کف سازی، 
مرمت با خشــت، اندودکاری، بندکشــی، عایق کاری ســنتی، 
آواربرداری با دست و عملیات خاکی اســت. طاهری بیان کرد: 
ارگ تاریخی راین با بیش از ۲۲ هزار مترمربع مساحت بر بلندای 
تپه ای در جنوب غربی شهر واقع شــده و دورتادور آن را حصاری 
با ارتفاع بیش از ۱۰ متر در برگرفته ، این ارگ عناصری چون بازار، 
مسجد، زورخانه و عامه نشین را در خود جای داده است. به گزارش 
»ایسنا«، ارگ تاریخی راین در شــهر گردشگری راین واقع شده 
است. این ارگ دارای ۱۶برج دیده بانی و قدمت ارگ خشتی مربوط 
به دوره ساسانی است که در استان کرمان، شهرستان کرمان، جنوب 

غربی شهر کنونی راین جای دارد.

کاروانسرای تاریخی مائین مرودشت 
مرمت می شود

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان فارس 
از قرار گرفتن کاروانســرای ۴۰۰ مائین در فهرست آتی پروژه های 
مرمتی استان فارس خبر داد. محمد ثابت اقلیدی در جمع مردم 
و دوستداران میراث فرهنگی که کاروانســرای تاریخی مائین و 
محیط پیرامون آن را پاک سازی کردند، گفت: کاروانسرای مائین 
با ۴۰۰ ســال قدمت از آثار ارزشمند اســتان فارس در شهرستان 
مرودشت است که نیاز به مرمت و ساماندهی دارد. وی افزود: این 
کاروانسرا دارای ۳۳ اتاق و فضاهای جانبی است و می تواند پس 
از مرمت بخش های به جامانده، کاربرد گردشگری داشته باشد و 
در اختیار سرمایه گذاران محلی قرار گیرد. ثابت اقلیدی ادامه داد: 
با توجه به مکان استقرار کاروانســرا در حدفاصل شهرستان های 
مرودشت و اقلید و دسترسی آسان این کاروانسرا محل مناسبی 
برای سرمایه گذاری بوده و بهره برداری از آن توجیه اقتصادی برای 
ســرمایه گذاری دارد که این امر می تواند با تشکیل تعاونی مردم 
محلی نیز امکان پذیر شود.  مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی استان فارس گفت: این اداره کل نیز حمایت های لازم 

برای ارائه تسهیلات و صدور مجوزها را خواهد داشت.

اخبار

دبیــر شــورای عالی انقــلاب فرهنگــی بــا تاکید بــر اینکه 
سندنویسی های شورا پشــت درهای بسته انجام نمی شود، با 
ذکر مثالی از اســناد سینما، موســیقی و صنایع دستی، گفت: 
به جرئت می گویم ارتباطی که شورای عالی انقلاب فرهنگی با 

نخبگان حوزه های مختلف دارد هیچ نهاد دیگری ندارد.
به گزارش ایسنا، عبدالحسین خسروپناه گفت: سامانه نظارت 
و ارزیابی راه اندازه کردیم تا دستگاه ها در اجرای تعهدات خود 
بررسی شوند تا مشخص شــود چقدر به مصوبات شورا عمل 
می کنند. در زمینه ســندنگاری ها تعامل خوبی با دستگاه ها، 
نهادها، بخش خصوصی، قوای سه گانه و… داریم و از نظرات 

آنها استفاده می کنیم. 
آنچه می توان در این زمینه مثال زد سند ملی موسیقی و سند 
ملی صنایع دستی اســت که از خانه موسیقی و فعالان صنایع 

دستی در تدوین سند حضور داشتند.
وی افزود: دو سال است که دبیر شورا هســتم اما از آغاز شورا 
درباره مصوبات مطالعه داشتم و می توانم بگویم شورا هیچگاه 
در وظایف خود کوتاهی نکرده است. شــان ما سیاستگذاری 
و قرارگاهی بودن اســت و اگر در مواردی در قانونگذاری ورود 
کرده ایم دستور نهادهای بالادستی بوده است. با تغییر دولت ها 
حتی گاهی وزرا به عنوان اعضای حقوقی پیشــنهاداتی مطرح 
می کنند که شــورا به برخی موضوعات ورود نکنــد اما وقتی با 
شورا مانوس می شــوند، می بینند که خوب است شورا در امر 
سیاست گذاری کمک کند. شــورا به دولت احترام می گذارد و 

پیشنهادات آن بخش را می پذیرد.

وزیر میراث فرهنگی:

برای گردشگران خارجی »توریست کارت« 
صادر شود

وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی گفت: نبود نظام تبادل ارز و 
فقدان کارت های اعتباری بین المللی صنعت گردشگری در ایران را دچار چالش 
کرده است، گردشــگر خارجی باید بتواند در ایران »توریست کارت« بگیرد تا 
راحت ارز را به ریال تبدیل و خرج کند.  به گزارش »ایمنا«، ســیدرضا صالحی 
امیری در نشســت هم اندیشی صادرات صنایع دســتی و فرش اظهار کرد: 
میراث فرهنگی ایران هویت ساز است و تبار و تاریخ ایرانیان را به رخ جهانیان 
می کشد؛ میراث فرهنگی ایران با ظرفیت یک میلیون اثر ملی در جایگاه برتر 
جهانی قرار دارد.  وی افزود: میراث فرهنگــی با ثبت بیش از ۴٠ هزار اثر ملی 
و ٢٨ اثر ملموس جهانی و ۲۴ اثر ناملموس جهانی، جزو ١٠ کشور اول جهان 
است. وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی خاطرنشان کرد: اگر در 
مقاطع اول بعد از انقلاب آثار فرهنگی را ثبت جهانی می کردیم امروز جایگاه اول 
جهان در ثبت جهانی آثار را داشتیم. اکنون پرونده ۵٠ اثر برای ثبت در فهرست 
جهانی آماده شده است که طبق روال هر سال باید یک اثر برای ثبت معرفی 
شــود.  صالحی امیری با بیان اینکه میراث فرهنگی هم هویت و هم عامل 
غرور و نشاط ملی است، تصریح کرد: میراث فرهنگی یک امانت ملی است 
که ما وظیفه صیانت، حفاظت، مرمت و انتقال آن به نسل های بعدی را داریم؛ 

هیچکس حق ندارد در فرایند سازه ای میراث فرهنگی مداخله داشته باشد. 

فعال حوزه فرش: 

به اندازه قدمت و اصالت فرش ایران تبلیغ 
نمی کنیم 

فعال بین المللی فرش دســتباف ایرانی گفت: با وجــود قدمت و تاریخ 
کهنی که فرش دستباف ایرانی دارد، اما تبلیغات و بازاریابی حرفه ای روی 
آن انجام نمی شــود. امیر قنبری نیا در گفت وگو با خبرنگار فرهنگی ایرنا 
درباره فرش و قالی ایرانی اظهار داشــت: فرش را هنر می دانم نه صنعت 
و کاربرد »هنر-صنعت« برای فرش ایرانی، واژه درســتی نیست. چون 
فرش دستباف ایرانی هنر و فرش ماشینی صنعت است. وی درباره اینکه 
با وجود پیشینه و تاریخ کهنی که پشــت فرش ایرانی وجود دارد، اما چرا 
سهم آنچنانی در بازار جهانی نداریم؟ گفت: اطلاعاتی که در داخل و خارج 
در این زمینه وجود دارد کمی متفاوت اســت، در سال های اخیر بیشتر به 
چالش ها پرداخته شده است. آماری که ارائه می شود درست نیست. فعال 
حوزه فرش تاکید دارد: فرش  ایرانی هنوز هم در جهان خواهان دارد، البته 
فرش های با کیفیت بالا. اما فرش های متوسط و ضعیف به خاطر نوسانات 
ارز قیمت های متفاوتی دارند. قنبری نیا اظهارداشت: جایگاه فرش ایرانی 
در دنیا محفوظ است. در نمایشــگاه های بین المللی، رویدادها و موزه ها 
حضور دارم و حرکت بین المللی فرش مرغوب ایرانی را دنبال می کنم. فعال 
حوزه فرش درباره موانع پیش روی فرش دستباف ایرانی، گفت: بزرگترین 

مشکل ما نبود تبلیغ منسجم و هدفمند بین المللی است. 

خسروپناه: پشت درهای بسته 
سندنویسی  نمی کنیم
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روزنـامه
اقتصادی
اجتماعی

کیفیت خاک در اســتان اصفهــان به ویژه در مناطق خشــک و نیمه  
خشک، با چالش های جدی مواجه است؛ تغییرات اقلیمی، شوری و 
فرسایش خاک، کمبود ماده آلی و فرونشست زمین از جمله عوامل 
تهدیدکننده بخش کشــاورزی و منابع طبیعی این استان محسوب 

می شوند.
به گزارش »ایرنا«، اهمیت خاک به عنوان زیرساخت اصلی کشاورزی 
به دلیل حفاظت از تنوع زیســتی، میکرو ارگانیسم ها )جاندارانی که 
با چشم غیر مســلح دیده نمی شــوند( و موجودات زنده موجود در 
آن اســت؛ مدیریت پایدار و بهبود کیفیت خاک بــه افزایش بازدهی 
کشــاورزی، ســامت محیط زیســت، مقابله با تهدیدهای ناشی از 
تغییــرات اقلیمی، تقویت امنیــت غذایی، تولید مــواد غذایی کافی 
و ســالم، کاهش تخریب خاک و حفــظ آن برای نســل های آینده 
کمک بســیاری می کند. اســتان اصفهان به عنوان یکی از پیشتازان 
کشاورزی کشــور از حدود ۵۰۰ هزار هکتار اراضی کشاورزی برخوردار 
بوده اما کیفیــت خاک آن بــا چالش هــای جدی روبه رو اســت؛ 
کارشناسان با اشــاره به اهمیت حفظ کیفیت خاک و مدیریت منابع 
طبیعی، خواستار توجه ویژه به این مسائل برای جلوگیری از کاهش 
باروری)حاصلخیزی( خاک و مقابله با بحران های آینده در این خطه 
هستند. یکی از پژوهشــگران و عضو هیئت علمی مرکز تحقیقات و 
آموزش کشاورزی و منابع طبیعی استان اصفهان با اشاره به اهمیت 
کیفیت خاک و تأثیر آن در کشــاورزی و محیط زیست، گفت: توجه 
به کیفیت خاک با افزایش آگاهــی درباره نقش حیاتی آن در زندگی 

انسان و زیست بوم فراهم می شود.
حمید ماحسینی در گفت و گو با »ایرنا« با بیان اینکه ارزیابی کیفیت 
خاک در استان اصفهان با استفاده از آزمون های شیمیایی و فیزیکی 
انجام می شــود، گفت: این آزمایش ها شــامل اندازه گیری شوری، 
تعیین میزان اســیدی یا بازی بودن)pH(، عناصر غذایی، ماده آلی، 

ظرفیت نگهداری آب و آلودگی های شیمیایی است.
این محقــق اصفهانی افــزود: مشــکاتی چون فرســایش و تولید 
ریزگردها، فرونشست، شــوری، کمبود ماده آلی و فقر عناصر غذایی 
خاک از چالش های جدی در این اســتان اســت که تهدیدی برای 

کشاورزی و محیط زیست محسوب می شود.
ماحسینی به اقدامات انجام شــده توسط مرکز تحقیقات و آموزش 
کشاورزی و منابع طبیعی اســتان اصفهان اشاره کرد و گفت: معرفی 
ارقام زراعی محصولات راهبــردی متحمل بــه تنش های محیطی، 
استفاده بهینه از نهاده های کشــاورزی نظیر کود و سم، تغییر الگوی 
کشت به محصولات کم آب بر نظیر پسته، انار و بادام، تأکید بر استفاده 
از آبیاری نوین و به طور خاصه آموزش و ترویج کشــاورزی پایدار از 
جمله اقداماتی اســت که در راســتای بهبود کیفیت خاک و مدیریت 
منابع آبی استان انجام شده است. وی گفت: اگرچه مشکات زیادی 
در حوزه خاک وجود دارد امــا با همکاری متخصصان و کشــاورزان 
می توان به سوی کشاورزی پایدار و حفاظت از منابع خاک حرکت کرد 

و تهدیدهای ناشی از تغییرات اقلیمی را کاهش داد.

تأثیر تغییرات اقلیمی بر کیفیت خاک اصفهان
یکی دیگر از اعضای هیئت علمی بخش تحقیقات خاک و آب مرکز 
تحقیقات کشاورزی و منابع طبیعی اصفهان نیز گفت: کیفیت خاک 
در واقع ظرفیت آن برای پایدار نگهداشتن تولیدات گیاهی و حیوانی 
و حفظ یا افزایش کیفیت آب، هوا و خاک و حفظ ســامت انسان و 
محیط زندگی آنهاست و عواملی مانند مقدار ماده آلی، شوری، آهک 

و گچ بر آن اثرگذار است. 
زهرا خان محمدی در گفت و گو با »ایرنا« افزود: مقادیر ماده آلی در 
خاک های سطحی در اصفهان متغیر است و در مناطق غربی و جنوبی 
اســتان به دلیل بارش بیشــتر، مقادیر بالاتری از ماده آلی مشاهده 
می شود در حالی که مناطق شرقی و شــمالی به دلیل کمبود بارش و 

افزایش دما از نظر ماده آلی فقیر هستند.
ماده آلی خاک به هر ماده ای گفته می شود که توسط موجودات زنده 
)گیاهی یا حیوانــی( تولید و به خاک بازگردانده می شــود و فرآیند 
تجزیه را طــی می کند؛ این بخش یک از شــاخص های مهم کیفیت 
خاک اســت. این کارشــناس بیان کرد: طبق پیش بینی مدل های 
اقلیمی، اســتان اصفهان به ســمت اقلیم گرم تر و خشک تر حرکت 
خواهد کرد که ایــن امر تهدیدهای جدی بــرای منابع خاک به همراه 

خواهد داشت.

اهمیت ماده آلی و شوری خاک در کیفیت کشاورزی اصفهان
دیگر پژوهشــگر تحقیقات خــاک و آب مرکز تحقیقــات و آموزش 
کشــاورزی و منابع طبیعی اصفهان نیز درباره شــور شدن خاک این 
استان گفت: این مشــکل یکی از فرایندهای مخرب خاک است که 

به ویژه در مناطق خشک و نیمه خشــک مشاهده می شود زیرا تبخیر 
بیش از حد و تجمع نمک ها در خاک موجب افزایش شوری و کاهش 
باروری خاک در این مناطق خواهد شد. فاطمه خیامیم به تأثیر اقلیم 
گرم و خشک بر خاک اشــاره کرد و افزود: در مناطق با دمای بالاتر و 
بارش کمتر، شــرایط برای تبخیر آب و افزایش شوری و گچ فراهم و 

باعث کاهش کیفیت خاک در این مناطق می شود.
کارشناســان بر این نکته تأکید کردند که حفظ و بهبود کیفیت خاک 
نیازمند توجه ویژه به مدیریت منابع طبیعی، استفاده از فناوری های 
نوین مانند ســنجش از راه دور برای پایش کیفیــت خاک و اجرای 
برنامه های آموزشی و ترویجی برای کشاورزان است؛ همچنین اجرای 
طرح هایی مانند خاک ورزی حفاظتی، رعایت الگوی کشت متناسب 
با شــرایط اقلیمی و جلوگیری از تغییرات غیرمجاز در کاربری اراضی 
از جمله اقداماتی است که می تواند به حفظ خاک و بهبود کیفیت آن 

کمک کند.
بــه گــزارش »ایرنا«، خــاک یکــی از مهم تریــن اجــزای طبیعت 
اســت که برای حفاظت از آن، اتحادیــه جهانی علــوم خاک پنجم 
دســامبر)مصادف بــا ۱۵ آذر( را روز جهانی خاک نامیــد؛ این روز 
فرصتی برای تأکید بر اهمیت خاک در حفظ زیست بوم ها، کشاورزی 
پایدار و امنیت غذایی است. استان اصفهان یکی از پیشتازان صنعت 
کشاورزی کشور اســت؛ در این خطه با شــرایط آب و هوایی متنوع، 
محصولات مختلفی مانند خرما، انار، پسته، بادام، گردو و محصولات 
دانه دار و هسته دار تولید می شــود هرچند خشکسالی و کمبود منابع 
آبی در ســال های اخیر بر این بخش تأثیر گذاشــته و سبب کاهش 

سطح زیر کشت اراضی شده است.

عوامل تهدیدکننده بخش کشاورزی و منابع طبیعی استان

چالش های خاک در اصفهان؛ شوری، فرسایش و فرونشست

رئیس سازمان حفاظت محیط زیســت گفت: در دوره جدید 
طرح حفاظت از تالاب ها، دو تالاب انزلی و پریشــان به طرح 
قبلی حفاظت مشارکتی سه تالاب ارومیه، شادگان و بختگان 
اضافه شد. شینا انصاری در سی و یکمین جلسه کمیته راهبری 
طرح حفاظت از تالاب های ایران با اشاره به اینکه طرح حفاظت 
از تالاب ها یکی از قدیمی ترین طرح های محیط زیستی است، 
اظهارکرد: برای آنکه طرح پیش رو بتواند بهتر به پیش برود نیاز 
است که در این دوره چهارســاله همکاری بین بخشی صورت 
بگیرد.  این فعالیت ها را به صورت مشــارکتی افزایش و دامنه 
آن را گسترش دهیم، در طرح قبلی سه تالاب ارومیه، شادگان 
و بختگان در بحث حفاظت مشارکتی قرار داشتند که در مرحله 

جدید دو تالاب انزلی و پریشان به آن اضافه شده است.
وی افزود: طبق سهم در نظر گرفته شده ایران در طرح حفاظت 
از تالاب ها، امیدوارم سازمان برنامه و بودجه با کمک وزارت امور 
خارجه در تخصیص این ســهم که مبلغی حــدود ۲.۵ میلیارد 
تومان در سال است که باید سازمان حفاظت محیط زیست آن را 
تقبل کند، همکاری بیشتری داشته باشد، البته در طول سالیان 
گذشته ۱۰ میلیارد دلار که میانگین به طور یک ساله بود، از طرف 
دولت ژاپن در جهت حفظ تالاب های ایران پرداخت می شد که 
نیازمند آن هستیم تا این کمک ها با جذب سرمایه های خارجی 

و تعاماتی که وجود دارد افزایش پیدا کند.

مدیرکل دفتر مدیریت حیات  وحش سازمان حفاظت 
محیط  زیست:

احترام به حقوق حیوانات مبنای قانونی در 
کشور دارد

مدیرکل دفتر حفاظــت و مدیریت حیات وحش ســازمان حفاظت 
محیط زیست گفت: احترام به حقوق حیوانات مبنای قانونی در کشور 

دارد و عدم رعایت آن پیگرد قانونی به دنبال دارد.
به گــزارش ایســنا غامرضا ابدالی بــه مناســبت روز جهانی حقوق 
حیوانات اظهارکرد: احتــرام به حقوق حیوانــات و رعایت آن مطابق 
قوانین بالادستی از جمله اصل ۵۰ قانون اساسی یک وظیفه عمومی 
تلقی می شــود و تخطی از این امر به طور قطع پیگردهای قانونی را با 

خود به دنبال خواهد داشت.
وی افزود: قانون حفاظت و بهســازی محیط زیست و قانون شکار و 
صید به صورت خاص به  حقــوق حیوانات به ویژه حقوق حیات وحش 
تمرکز دارد و ایــن مبنای عمل ما در مواجهه بــا تخلفات در این حوزه 

محسوب می شود.
مدیرکل دفتر حفاظــت و مدیریت حیات وحش ســازمان حفاظت 
محیط زیست در ادامه گفت: مبنای شــکل گیری روز جهانی حقوق 
حیوانات بیانیه ای است که ســازمان ملل در ۱۰ دسامبر ۱۹۴۸ در آن 
رعایت عدالت، آزادی و صلح را در مورد حیوانات نیز ضروری دانسته 
و در آن بر لزوم حق تعادل زیستی و حقوق و زندگی آن ها تاکید کرده 

است.
به گزارش روابط عمومی ســازمان حفاظت محیط زیست، ابدالی در 
پایان با اشــاره به رعایت حداکثری این حقوق در کشــور ما به دلیل 
وجود ریشــه های فرهنگی و دینی در این خصــوص گفت: این روز 
هرساله توسط نهادهای حامی حقوق حیوانات گرامی داشته می شود 

تا از برخوردهای بی رحمانه و کشتار حیوانات جلوگیری شود.

 مدیرملی طرح بین المللی حفاظت از
تالاب های ایران:

اداره ۴۹ تالاب کشور در قالب مشارکت 
مدیریت زیست بومی

مدیر ملی طرح بین المللی حفاظت از تالاب های ایران گفت: در حال 
حاضر ۴۹ تالاب کشــور که ۲۲ درصد کل تالاب های کل کشور را شامل 

شده است، در قالب مشارکت مدیریت زیست بومی اداره می شوند.
به گزارش ایسنا مهری اثنی عشــری در نشست کمیته راهبردی طرح 
حفاظت از تالاب های ایران که با حضور شینا انصاری - رئیس سازمان 
حفاظت محیط زیست، گلبهار نماتوا - نماینده برنامه توسعه ملل متحد 
- و نمایندگان دســتگاههای اجرایی این کمیته در ســازمان حفاظت 
محیط زیست برگزار شــد، گفت: در حال حاضر ۴۹ تالاب کشور که ۲۲ 
درصد کل تالاب های کل کشور را شامل شده است، در قالب مشارکت 
مدیریت زیست بومی اداره می شوند. تا فوریه ۲۰۲۴ تالاب های شادگان 
در خوزســتان، بختگان در فارس و دریاچه ارومیه در آذربایجان غربی 

طرح تحت پوشش حفاظت از تالاب ها قرار دادیم. 
وی افزود: روش کشاورزی پایداردر این تالاب ها اجرا و به الگو تبدیل 
شــد که در این فرایند ۲۴۴۳ کشــاورز آموزش دیدند و ۲۲.۵ درصد 
تولیدات کشــاورزی افزایش یافت همچنین نتایج این طرح در دوره 
اخیر نشان داد که در مصرف آب کاهش ۲۷.۵ درصدی داشتیم که منجر 
به افزایش فرایند تولید کشاورزی شــد و درآمد هر کشاورز ۱۴ درصد 
افزایش یافت عاوه بر آن ۲۵ تا ۳۰ درصد مصرف نهاده های شیمیایی 
کاهش یافت.  مدیر ملی طرح بین المللی حفاظت از تالاب های ایران 
در ادامه گفت: تشکیل صندوق اعتبارات خرد و کمک ۲۰۰ میلیون ریالی 
طرح به صندوق، پوشش معیشــت جایگزین در ۴۴ روستا، تشکیل 
۲۶ سمن، تشــکیل ۶۵ صندوق اعتباری خرد و شکل گیری ۱۸۱ گروه 

معیشت از دیگر دستاوردهای اجرای این طرح است.

 اضافه شدن تالاب انزلی و پریشان
 به طرح حفاظت مشارکتی

تالاب های ایران

توضیحات حفاظت محیط زیست 
مازندران در خصوص پارک حیات وحش 

الیمالات نور
طبق گزارش محیط زیســت مازندران، مجوز زیســت محیطی 
»پارک حیات وحش مایا« طی درخواستی جداگانه، پس از ارائه 
طرح توجیهی، در عرصه ای به مساحت سه و نیم هکتار )بخشی 
از کل مجموعه گردشگری الیمالات(، در راستای تفویض اختیار 
صورت گرفته از سوی رئیس ســازمان متبوع، پس از هماهنگی 
با دفتــر حفاظت و مدیریــت حیات وحش و کســب موافقت 
اداره کل دامپزشکی اســتان، در مهر ماه ۱۴۰۲ صادر شد که لازم 
به تاکید اســت مرجع صدور مجوز پارک هــای حیات وحش، 
سازمان حفاظت محیط زیست بوده، نه سازمان منابع طبیعی و 
آبخیزداری! براساس اطاعات ارائه شده از سوی روابط عمومی 
حفاظت محیط زیســت مازندران، مجموعه تفریحی الیمالات 
در قالب منطقه نمونه گردشگری، شــامل پهنه آبی سد و اراضی 
پیرامونی آن، که در خــارج از مناطق چهارگانــه تحت مدیریت 
محیط زیست استان قرار گرفته اســت، به استناد قانون تعیین 
حریم دریاچه های احداثی در پشــت سدها و آیین نامه اجرایی 
آن توسط شرکت »نوین پویا سبز گستر نور« در سال ۱۳۹۹ طی 
قرارداد ۲۵ ساله با شرکت آب منطقه ای استان )۶ سال ساخت و 
۱۹ سال بهره برداری(، با هدف  بهره برداری از منافع دریاچه سد و 
اراضی پیرامونی، شکل گرفت. طبق این گزارش، نکته مهم در این 
خصوص، آن است که مجموعه سد خاکی الیمالات و عرصه های 
پیرامونی آن مجموعاً به مساحت ۲۱ هکتار، تحت مدیریت آب 
منطقه ای استان قرار دارد، کاما فنس کشی شده و توسط سیم 
خاردار از عرصه هــای جنگلی مجاور جدا شــده و »پارک حیات 
وحش مایا« نیز در پان پیشنهادی آن، پیش بینی شده بود. در 
همین راســتا پس از صدور موافقت اصولی طرح گردشگری از 
سوی اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان، 
در سال ۱۴۰۰ از اداره کل حفاظت محیط زیست استعام به عمل 
آمد و موافقت زیست محیطی فعالیت گردشگری، به مساحت 
۴ و هشت دهم هکتار به صورت جداگانه از »پارک حیات وحش 
مایا«، پس از دریافت طرح توجیهی  صادر شد. در گزارش محیط 
زیست آمده است، همچنین، مجوز زیست محیطی »پارک حیات 
وحش مایا« طی درخواستی جداگانه، پس از ارائه طرح توجیهی، 
در عرصه ای به مساحت سه و نیم هکتار )بخشی از کل مجموعه 
گردشگری الیمالات(، در راستای تفویض اختیار صورت گرفته از 
سوی رئیس سازمان متبوع، پس از هماهنگی با دفتر حفاظت 
و مدیریت حیات وحش و کســب موافقت اداره کل دامپزشکی 
استان، در مهر ماه ۱۴۰۲ صادر شــد که لازم به تاکید است مرجع 
صدور مجوز پارک های حیات وحش، ســازمان حفاظت محیط 
زیست بوده، نه ســازمان منابع طبیعی و آبخیزداری! سپس آن 
مجموعه مبادرت به ساخت قرنطینه، استخرهای بتونی و گِلی، 
انبار مواد غذایی، سردخانه و فنس کشــی ایمن اقدام و شرایط 
را جهت انتقال حیات وحش فراهم کرد. در همین راستا پس از 
تایید ساخت و ســاز صورت گرفته، مجوز انتقال ببرها با موافقت 
ادارات کل محیط زیست و دامپزشکی استان های مبداء و مقصد 
)مازندران و خراسان رضوی( و موافقت دفتر حفاظت و مدیریت 
حیات وحش ســازمان، صادر و ببرها در فرودین ماه امسال به 
آن مجموعه منتقل شدند. بدیهی است  اداره کل حفاظت محیط 
زیســت مازندران پایش و نظارت لازم بر اینگونه واحدها را بطور 
مستمر در دستور کار داشته و در صورت مشاهده هرگونه تخلف 

اقدام قانونی لازم را معمول خواهد داشت.

بازداشت ۲ شکارچی حین شکار شبانه در 
زیستگاه های آرادان

رئیس اداره حفاظت محیط زیست آرادان از بازداشت شکارچیان 
غیرمجاز در یکی از زیستگاه های شهرستان آرادان خبر داد. تقی 
قندالی دوست اظهار کرد: این شکارچیان حین اقدام به تیراندازی 
در یکی از زیستگاه های شهرستان شناسایی و دستگیر شدند. وی 
افزود: مامورین یگان حفاظت محیط زیست پاسگاه محیط بانی 
چهارطاق از توابع شهرستان آرادان در زمان گشت و کنترل شبانه 
موفق به دستگیری دو نفر شکارچی در حین نورکشی و تیراندازی 
در مناطق کوهستانی حوزه اســتحفاظی این شهرستان شدند. 
رئیس اداره حفاظت محیط زیســت آرادان از کشف یک قبضه 
اسلحه گلوله زنی از این شکارچیان خبر داد و تصریح کرد: همچنین 
دوعدد دوربین چشمی، یک دستگاه پروژکتور و تعدادی فشنگ 
از این دو شکارچی غیرمجاز کشف شده است. وی از تشکیل یک 
پرونده برای این متخلفین شکار خبر داد و اضافه کرد: متخلفین 
به همــراه پرونده تحویــل مراجع قضایی در شهرســتان آرادان 
شدند. قندالی دوست با تقدیر از تاش شبانه روزی محیط بانان 
و نیروهای حفاظت محیط زیست خواســتار همکاری مردم با 
محیط زیست شهرستان شد و خاطرنشان کرد: محیط زیست در 

برخورد با متخلفین شکار جدی است.

اخبار
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نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه اصفهان گفت: یکی از افتخارات ما پیشرفت هایی است 
که داریم، به خصوص در فولاد مبارکه که سرآمد است و امیدوار هستیم این شرکت بتواند در 
زمینه تولید برق مورد نیاز خودکفا و در عین حال از تغییر مداوم مدیرانی که به خوبی و درستی 

در حال انجام کار و خدمت هستند نیز پرهیز شود. 
به گــزارش »ایمنا«، آیت ا... سیدیوســف طباطبایی نــژاد در بازدید از شــرکت فولاد مبارکه 
اصفهان ضمن تسلیت ایام سوگواری شــهادت حضرت زهرا)س( اظهار کرد: حضرت صدیقه 
طاهره)س( می فرماید »من از این دنیا خواندن کتاب خدا، انفــاق در راه خدا و نگاه به چهره 
رسول خدا )ص( را دوســت دارم«.  وی افزود: بسیاری از اوقات رســول خدا)ص( به خانه 
حضرت فاطمه)س( می آمدند و در زمانی که پیامبر خدا)ص(، قصد مسافرت می کرد آخرین 
فردی که می دید حضرت زهرا)س( بود و زمانی که از مســافرت بازمی گشت اولین نفری که 
ملاقات می فرمود حضرت فاطمه)س( بود.  امام جمعه اصفهان با بیان اهتمام به تلاوت قرآن 
و قرار دادن آن در برنامه روزانه گفت: روایت است که هر فرد در روز باید حداقل ۵۰ آیه از قرآن 
بخواند و خداوند به پیامبر اکرم)ص( می فرماید: نیمی از شب را بیدارباش و قرآن تلاوت کن.

آیت ا... طباطبایی نژاد اضافه کرد: از این امر معلوم می شــود تلاوت قــرآن حتی برای پیامبر 
اسلام)ص( درجه دارد و همچنین می فرماید کسانی که با تو بوده، یعنی امتی که مؤمن هستند 

نیز نیمه شب قرآن بخوانند. 
وی نگاه کردن به قرآن کریم را دارای ثواب و شامل عبادت دانست و گفت: پیامبر در نیمه شب 
عبادت می کرد و نماز شب بر حضرت واجب بود و ســایر ائمه اطهار)ع( و اصحاب و یاران آنها 

نیز این گونه بوده اند.

امام جمعه اصفهان با تأکید بر عبادت و قرائت قرآن به عنوان غذای روح تصریح کرد: علاوه بر 
قرائت قرآن کریم، عبادت اصلی ائمه اطهار)ص(، نمــاز بود، زیرا تلاوت قرآن و نماز از عبادات 
مهمی است که در راستای فردسازی و خودسازی تأثیر دارد. آیت ا... طباطبایی نژاد صحت نماز 
را سبب دور شدن انسان از فحشــاء و منکر بیان کرد و افزود: انسان اهل نماز، گناه نمی کند و 
اینکه برخی افراد نماز می خوانند، اما گناه نیز می کنند نشان دهنده آن است که نماز آنها اشکال 
دارد.  وی شب را بهترین بستر عبادت و رســیدن به خدا عنوان کرد و ادامه داد: از امام حسن 
عسگری)ع( روایت است که می فرماید: رسیدن به خدا، ســفری است که بدون آنکه شب را 

مرکب خود قرار دهید به آن نمی رسید. 
امام جمعه اصفهان در ادامه سخنان خود با اشاره به بیانات حضرت امام)ره( درباره شخصیت 
زهرای مرضیه)س( گفت: تعابیر حضرت امام)ره( در خصوص حضرت فاطمه)س( بســیار 
عجیب است از جمله آنکه می فرمود حضرت زهرا)س( اگر مرد بود، پیامبر بود و یا تعبیر دیگری 
دارد که حضرت اگر مرد بود، همتای رسول خدا بود. آیت ا... طباطبایی نژاد خاطر نشان کرد: یکی 
از علمای اهل تسنن در کتاب خود به این حدیث از پیامبر اسلام)ص( اشاره کرده که حضرت 

فرمودند »اول فردی که در روز قیامت وارد بهشت می شود حضرت فاطمه)س( است«.
وی با بیان حدیث رســول خدا)ص( در خصوص پیوند رضایت و خشــم الهی با رضا و غضب 
حضرت زهرا)س( عنوان کرد: عظمت حضرت فاطمه)س( در این است که پس از رحلت رسول 
خدا)ص( تا زمان حیات صدیقه طاهره)س(، جبرئیل نازل می شد و مطالبی را برای حضرت 
بیان می کرد و امیرمؤمنان)ع( آنها را می نوشــت و این صحیفه فاطمه)س( نزد همه امامان 

بوده است. 

امام جمعه اصفهان در بخش دیگری از سخنان خود با اشــاره به پیشرفت های کشور پس از 
انقلاب اسلامی گفت: یکی از افتخارات ما پیشرفت هایی است که داریم، به خصوص در فولاد 
مبارکه که سرآمد است و رهبر معظم انقلاب فرمودند اگر می خواهیم عزت داشته باشیم باید از 

نظر اقتصادی دست پیش کشوری دراز نکنیم.
آیت ا... طباطبایی نژاد ترس از دشمن را اشتباه دانست و گفت: اگر دشمن وجود نداشته نباشد 
انسان به رشد نمی رسد و اگر ضعیف باشید، دشمن انسان را نابود می کند و پیشرفت هایی که 
اکنون داریم، در صورتی که دشمن نداشتیم به دست نمی آمد در حالی که کشورهای اطراف ما 

با وجود کنار آمدن با دشمن خود، این پیشرفت ها را به دست نیاوردند.
وی افزود: در استان اصفهان ۹۰ شهرک صنعتی وجود دارد و همه دولت ها برای رسیدن به این 
نقطه در گرفتاری ها و مشــکلات مختلف از تحریم ها تا جنگ تحمیلــی تلاش کرده اند و این 

معجزه است.
امام جمعه اصفهان همچنین بــه بازدید از بخش های مختلف کارخانه فــولاد مبارکه به ویژه 
بخش های جدید این کارخانه اشاره کرد و اظهار کرد: امیدوار هستیم این شرکت بتواند در زمینه 
تولید برق مورد نیاز نیز خودکفا شود و در عین حال از تغییر مداوم مدیرانی که به خوبی و درستی 

در حال انجام کار و خدمت هستند نیز پرهیز شود.
آیت ا... طباطبایی نژاد گفت: بخشی از آب مورد نیاز کارخانه، تأمین شده و نیاز کارخانه به برق 
و گاز نیز باید به همین شیوه رفع شود. به گزارش »ایمنا«، در حاشیه این بازدید، تشییع شهید 
گمنام در کارخانه فولاد مبارکه نیز انجام شد و کارکنان و کارکنان این مجموعه با آرمان های شهدا 

تجدید عهد و میثاق کردند.

مدیرکل کمیته امداد امــام خمینی)ره( اســتان اصفهان موضوع 
رسیدگی به مسائل ســالمندان را از اولویت های اساسی این نهاد 
دانســت و گفت: در حال حاضر بیش از ۶۰ هزار و ۳۰۰ خانوار تحت 
حمایت، ســالمندان بالای ۶۰ سال هســتند.  کریم زارع در گفتگو 
با »مهر« با اشــاره به اینکه از این تعداد بیش از ۲۵ هزار خانوار در 
روســتاهای اســتان زندگی می کنند، اظهار کــرد: در برنامه هفتم 
توســعه تکالیفی در خصوص رســیدگی به مســائل ســالمندان 
مشخص شده که امســال تاکنون بیش از ۴ میلیارد و ۲۰۰ میلیون 
تومان با اولویت موضوعات بهداشــتی و درمانی برای این گروه از 
جامعه هدف تحت حمایت در کنار کمک معیشت ماهیانه، پرداخت 
شده اســت.  وی توجه به تأمین لوازم ضروری زندگی سالمندان 
را مهم خواند و بیان کرد: در همین راســتا کمک هایی برای اسکان 
مددجویان به صــورت بلاعوض اجاره و ودیعه مســکن، همچنین 

خدمات معافیت انشعابات و معافیت قبوض مصرفی و تأمین لوازم 
ضروری زندگی سالمندان در دســتور کار قرار دارد.  مدیرکل کمیته 
امداد امام خمینی)ره( استان اصفهان با بیان اینکه به منظور تکریم 
سالمندی، برنامه های فرهنگی و آموزش های سلامت در طول سال 
به مددجویان سالمند ارائه می شود، افزود: در سال جاری با هدف 
تقویت روحیه سالمندان تحت پوشش بیش از ۴۳۰ نفر از این گروه 
هدف به زیارت امــام رضا )ع( اعزام شــدند و در آنجا علاوه بر بهره 
مندی از برنامه های فرهنگی مذهبی، آموزش های سلامت جسم 
و روان را فراگرفتند. زارع همچنین تعداد زنان سرپرست سالمند را 
بیش از٣٢ هزار و ۸۰۰ خانوار عنــوان کرد و گفت: همه تلاش خود را 
به کار گرفته ایم تا سالمندان تحت حمایت در شرایط مناسبی قرار 
گرفته و دغدغه ای بابت هزینه دارو، تشــک مــواج، ویلچر و واکر، 

پوشینه و سایر هزینه های درمانی نداشته باشند.

مدیرعامل ذوب آهن اصفهان گفت: برای نخســتین بار تکنولوژی 
پاشش سرباره )slagsplashing( در ذوب آهن اصفهان با رویکرد 
دانش بنیان و زیست محیطی اجرا شد. به گزارش »بازار«، تلاشگران 
ذوب آهن اصفهان در بخش فولادسازی این مجتمع عظیم صنعتی 
اقدامات مختلفی برای افزایش بهره وری انجام داده اند که از جمله 
آنها بومی سازی تکنولوژی پاشش ســرباره در فولاد سازی ذوب 

آهن اصفهان است. 
مهدی کوهــی، مدیرعامل ذوب آهــن اصفهــان در این خصوص 
 slag( اظهار کرد: برای نخســتین بار تکنولوژی پاشش ســرباره
splashing( در ذوب آهن اصفهان با رویکرد دانش بنیان و زیست 

محیطی اجرا شد. 
وی با بیان اینکه تلاشــگران ذوب آهن اصفهان موفق شــدند این 
تکنولــوژی را در بخش فولادســازی این مجتمــع عظیم صنعتی 
بومی ســازی و اجرا کنند، افزود: مزایای این پروژه شامل کاهش 
آلاینده های زیست محیطی، افزایش عمر آجرهای نسوز، جلوگیری 

از خروج ارز از کشور و کاهش هزینه ها می باشد. 
خسرو شمس، مدیر بخش فولادسازی ذوب آهن اصفهان نیز گفت: 
یکی از روش های مورد استفاده در دنیا برای افزایش عمر آجرهای 
نســوز، تکنولوژی پاشش ســرباره )slag splashing( است که 
پس از تخلیه فولاد مذاب، ســرباره باقیمانــده در کنورتور با دمش 
دبی مشخصی از گاز نیروژن به دیواره های اطراف پاشیده می شود 
و این کار با اســتفاده از همان لانس دمش اکسیژن و با نصب یک 
سری تجهیزات انجام می گیرد. سرباره پاشیده شده روی آجرهای 
دیواره کنورتور لایه ای ایجاد می کند که باعث افزایش چندین برابری 
عمر نسوز می شود و صرفه جویی قابل توجهی در مصرف آجر نسوز 

در پی خواهد داشت؛ از طرفی به دلیل کاهش توقف کنورتور جهت 
آجرچینی، افزایش تولید را نیز موجب می شود. 

شمس تصریح کرد: این پروژه ی بومی سازی شده برای نخستین 
بار در کشور با همکاری واحدهای مختلف مجتمع بزرگ ذوب آهن 
اصفهان از جمله مدیریت نســوز، امور فنی و برنامــه ریزی تولید، 
مدیریت اتوماســیون، مدیریت انرژی، آگلومراسیون، آزمایشگاه 
مرکزی و با پشــتیبانی معاونت بهره برداری روی کنورتور شماره ۲ 
انجام شــد و برنامه اجرای آن روی دو کنورتور دیگر در دســتور کار 
است و به امید خدا نتایج اثر بخش راه اندازی این پروژه را در آینده 

نزدیک خواهیم دید. 
علی بریمانی، مدیر بخش نسوز نیز در خصوص نصب و راه اندازی 
این تجهیزات گفت: در دهه ۸۰ اقداماتی برای اجرای چنین پروژه ای 
انجام شد که نتایج رضایت بخشــی به همراه نداشت. از آنجایی که 
طراحی خارجی این طرح هزینه ی زیادی در پی دارد، تصمیم بر آن 
شد که این پروژه توسط کارشناسان و متخصصان ذوب آهنی اجرایی 
شود و از سال گذشته خرید تجهیزات مورد نیاز و نصب آن ها شروع 
شد و هم اکنون به بهره برداری رســید. بریمانی با اشاره به مزایای 
راه اندازی این پروژه را اینگونه برشــمرد: در حــال حاضر میانگین 
عمر آجرهای نسوز کنورتور، دو هزار ذوب اســت که انتظار داریم با 
اجرای این طرح این عدد به حداقل چهار هزار ذوب برسد اما هدف، 
رسیدن به ۶ هزار ذوب با هر بار آجرچینی می باشد. مدیر نسوز از دیگر 
مزایای این طرح را نیاز آن به مواد اولیه داخلی و جلوگیری از خروج 
ارز از کشــور، گاز ازت و دلومیت کلسینه تولیدی در کارگاه های خود 
ذوب آهن برشمرد همچنین کاهش هزینه های نیروی انسانی در 

تعمیرات و تعویض نسوز کنورتور دانست.

طی مراسمی با حضور فرمانده ســپاه حضرت صاحب الزمان)عج( 
استان اصفهان، ساختمان شماره ۳ مخابرات منطقه اصفهان به نام 
سردارشهید حاج عباس نیلفروشان تغییر نام یافت. سردار سرتیپ 
مجتبی فداء در این آیین که با حضور مدیران و کارکنان مخابرات منطقه 
اصفهان برگزار شد؛ نامگذاری اماکن به نام مقدس شهدا را از مصادیق 
زنده نگاه داشتن یاد و خاطره شهدا دانســت و گفت: اتفاق مبارکی 
که به همت مخابرات منطقه اصفهان رقم خورده می تواند قدمی در 
راه پاسداشت خون شهید عزیز حاج عباس نیلفروشان و سایر شهدا 
باشد و نمایانگر ارادت قلبی به شــهدا و آرمان های آنهاست.  وی با 
اشاره به نقش بی نظیر مردم، رزمندگان و سرداران اصفهان در دوران 
پرافتخار دفاع مقدس اظهار کرد: استان اصفهان در ابتدای جنگ با 
۶.۵ درصد منابع، ۱۰ درصد شهدا را از آن خود کرد. وی ادامه داد: نمره و 
شاخص ایثارگری استان اصفهان بسیار بالاست و رهبر انقلاب جملاتی 
در وصف اصفهان دارند که برای هیچ اســتانی به کار نبرده اند؛ در یک 
روستای استان به نام دره بید، در زمان جنگ هیچ مردی نمانده بود و 
زنان، شهدا را تشییع کردند و این موارد تنها در اصفهان دیده می شود.  
سردار فداء عنوان کرد: ما 7 مدرسه با بیش از ۱۰۰ شهید و یک مدرسه 
شهید منتظری با ۲۳۴ شهید در اصفهان داریم. تعداد ۱۰ شهرستان 
استان دارای بیش از ۱۰۰۰ شهید هستند و خود شهر اصفهان دارای ۱۳ 
هزار شهید است که گلستان شهدا تنها یک سوم این شهدای را در خود 
جای داده است.  مدیر مخابرات منطقه اصفهان نیز در این مراسم طی 

سخنانی ضمن ابراز خرسندی از این اتفاق پرخیر و برکت گفت: خدا 
را شــاکریم که به ما و مجموعه مخابرات استان این توفیق را عنایت 
فرمود تا بتوانیم قدمی هر چند کوچک در راه تعالی فرهنگ شهید و 
شهادت برداریم. اســماعیل قربانی بیان کرد: این حرکت مبارک در 
مخابرات منطقه اصفهان قبلًا نیز تکرار شده و ساختمان های ستاد و 
شماره دو این مجموعه به نام شهیدان حاج قاسم سلیمانی و حاج 
محمدرضا زاهدی مزین شده اســت.  گفتنی است، سردار سرتیپ 
پاسدار شــهید »عباس نیلفروشــان« از فرماندهان پیشکسوت و 
جانبازان ســرافراز دفاع مقدس و مستشار ســپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی بود که شامگاه ششــم مهر ۱۴۰۳ در حمله تروریستی رژیم 
سفاک صهیونیستی به منطقه  ضاحیه بیروت لبنان و در عملیات ترور 

شهید سیدحسن نصرا... )ره( به همرزمان شهیدش پیوست.

امام جمعه اصفهان:

خودکفایی در برق و گاز همچون آب، برای فولاد مبارکه ضروری است

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( استان: 

60 هزار سالمند تحت پوشش کمیته امداد اصفهان هستند

مدیرعامل ذوب آهن اصفهان

گام های بلند ذوب آهن اصفهان در بخش فولاد سازی نامگذاری ساختمان شماره 3 مخابرات اصفهان به نام سردار شهید نیلفروشان

حضرتفاطمهزهرا)س(:هرکسعباداتوکارهایخودراخالصانهبرایخداانجامدهد،

خداوندبهترینمصلحتهاوبرکاتخودرابرایاوتقدیرمینماید.)بحارالانوار:ج67،ص249،ح25(
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صاحبامتیاز:شرکتتوسعهرسانهبرترزایندهرود
دفــتراصفهــان:اصفهــان،خیــابانارتــش،جنــبپــلحســینآباد،

ســاختمان119،طبقــهســوم،واحــد3
تلفن:031-36253881،36253880
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